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Naš osnovni cilj poslovne politike je notranja 
intenzifikacija dela in organizacije ter čim 
uspešnejša prilagoditev stabilizacijskim ukrepom

Osnovna značilnost gospo
darskega planiranja podjetja 
za leto 1971 leži v dejstvu, 
da temelji na tehničnih nor
mativih in planskih kalkulaci
jah posameznih izdelkov. 
Vključitev teh osnov v go
spodarsko planiranje je na 
eni strani omogočilo realnej
še planiranje in spremljanje 
ekonomske kakovosti poslo
vanja, na drugi strani pa 
zgraditev učinkovitejšega si
stema kalkuliranja in obraču
navanja gospodarskih rezulta
tov. Ta organizacijska kako
vost je še toliko bolj po
membna. ker se nojavlja v 
času stabilizacije jugoslovan
skega gosnodarstva, ki ima za 
eilj z vsemi notrebnimi ukrc- 
Pi preprečiti nadaljnjo infla
cijo v gospodarstvu. Zavira
nje inflacije pa predstavlja za 
Podjetje preusmerjanje: od 
reševanja notranjih gospodar
skih problemov s pomočjo 
Politike poviševanja prodaj
nih cen k notranjim organiza

cijskim ukrepom, ki naj omo
gočajo intenzifikacijo dela 
vseh strokovnih služb in po
sameznih članov delovnega 
kolektiva.

Osnovni cilj poslovne poli
tike za leto 1971 je torej čim 
uspešnejša prilagoditev druž
benim stabilizacijskim ukre
pom, ki bodo postopoma 
sprejeti. Ne glede na to, kakš
ni bodo ti ukrepi, pa bo de
lovni kolektiv nanje bolje pri
pravljen, če bo upošteval, da 
bo morala poslovna politika 
podjetja temeljiti na nasled
njih elementih in njihovem 
vrstnem redu:

• zagotoviti bo morala te
kočo plačilno sposobnost 
(likvidnost) podjetja,
• dopuščati v okviru trž

nih možnosti tolikšen obseg 
poslovanja in proizvodnje, da 
bodo izpolnjene zahtevnosti 
po likvidnosti podjetja,

• operativno voditi delo 
kolektiva v okviru tega obse
ga poslovanja in proizvodnje

na ta način, da bo dosežen 
najmanj planirani finančni 
učinek celotnega poslovanja,

® zagotoviti, da se v pri
hodnjem letu ne bo zmanj
šala reproduktivna moč ko
lektiva (sredstva skladov in 
amortizacije) in že doseženi 
realni povprečni osebni do
hodki delavcev.

Na teh osnovah zgrajena 
poslovna politika bo terjala 
naslednje temeljne poslovne 
in organizacijske aktivnosti:

• nadalje skrajšanje veza
ve razpoložljivih obratnih 
sredstev,
• takšno organiziranje vseh 

proizvodnih faktorjev, da bi 
se dosegal obseg proizvodnje 
v potrebnem asortimanu in v 
skladu z obveznostmi do 
kupcev,

• planiranje, evidenco in 
kontrolo stroškov,
• z učinkovitejšimi organi

zacijskimi metodami zagoto
viti nadaljnje povečanje in

tenzivnosti in produktivnosti 
razpoložljivega dela.

Z navedenim ciljem inten- 
zifikacije notranjega gospo
darjenja imajo osnove gospo
darskega plana za leto 1971 
naslednjo vsebino:

1. Gospodarski cilji podjet
ja za leto 1971

2. Gospodarske naloge v 
letu 1971 na področju

— proizvodnje
— prodaje
— stroškov poslovanja
— ustvarjanja in delitve 

dohodka
— zaposlovanja in delitve 

osebnih dohodkov
— obratnih sredstev in li

kvidnosti.

I. GOSPODARSKI CILJI 
PODJETJA

V izhodišče postavljanja 
gospodarskih ciljev podjetja 
za leto 1971 je postavljena 
planska kalkulacija podjetja.

Njena izhodiščna vrednost iz
haja predvsem iz tega, ker je 
v njej ugotovljen finančni 
učinek celotnega planiranega 
poslovanja podjetja v letu 
1971 in so postavljene posa
meznim dejavnostim podjetja 
temeljne gospodarske naloge, 
katerih izpolnitev naj zago
tovi doseganje planiranega 
finančnega učinka.

Planirani finančni učinek 
(dobiček) podjetja za leto 
1971 naj bi dosegel stopnjo 
3,0 %, s čimer tu ne bi storili 
napredka nasproti lanskemu 
letu. Njegova izvršitev pa je 
vezana na izpolnitev nasled
njih gospodarskih ciljev:
• glede na tržišče za izdel

ke podjetja in povpraševanje 
po njih mora fizični obseg 
proizvodnje podjetja oorasti 
najmanj za 14 % (z indeksom 
porasta 114),
• proizvodnja mora poslo

vati v okviru normiranih 
stroškov proizvodnje (plan
skih normativov brez upošte
vanja vpliva nabavnih cen), 
pri čemer jih v naislabšem 
primeru ne sme presegati po
prečno za 3,7 %,

• s prodajo je treba zago
toviti ustvarjanje pokritja 
naimanj v višini 24,6% na 
normirane stroške proizvod
nje ob planiranem obsegu in 
asortimanu proizvodnje,

• nabavna služba mora na
bavljati materiale po cenah, 
ki ne smejo presegati cen v 
planskem ceniku,
• politika delitve osebnih 

dohodkov mora zagotoviti, da 
planirani osebni dohodki v 
okviru stroškov dela izdela
ve, splošnih proizvodnih stro-

(Nadalj. na 2. strani)

Pred obratom avtoelektrike 
stoji zahtevna naloga: za
26 % več ustvariti kot v lan
skem letu z istim številom 
delavcev. Če bo skozi vse le
to pri vseh članih te delovne 
enote tako veder obraz kot 
pri tej tovarišici iz oddelka 
plastike, bo zastavljena na

loga gotovo izvršena.



Naš osnovni cilj poslovne politike je no-
(Nadalj. s 1. strani)

škov in splošnih stroškov po
slovanja ne bodo prekoračeni 
pod pogojem, da se vse go
spodarske naloge izvršijo po 
predvidevanjih planske kal
kulacije,

• tudi splošni stroški po
slovanja podjetja (upravna re
žija) ne sinejo preseči plani
ranih.

IX. GOSPODARSKE NALOGE 
V LETU 1971

Planska kalkulacija podjet
ja za leto 1971 temelji na 
odločitvah, ki pogojujejo po 
posameznih poslovnih po
dročjih in dejavnostih nasled
nje gospodarske naloge:

1. PROIZVODNJA
Proizvodnja bo morala na 

osnovi ocene tržišča in pro
dajnega plana za leto 1971 
proizvajati najmanj v nasled
njem fizičnem obsegu merje
na s stalnimi (statističnimi) 
cenami (prikazana v indeksu 
povečanja za leto 1970):

EMBALAŽA S TISKARNO 
KONZERVNE DOZE 
AVTOELEKTRIKA 
PODJETJE

Vsakršno prekoračevanje 
teh planskih odstotkov bo 
zmanjševalo planirani neto 
finančni rezultat. (Dobiček, 
ostanek dohodka za sklade.) 
Prekoračevanje praviloma ne 
bi smelo biti planirano, ven
dar je treba zaradi dejstva, 
da se na novo uvajajo teh
nični normativi in pa popol
nejša (razširjena) struktura 
planske kalkulacije, predvide
ti njihovo prekoračevanje. V 
nasprotnem primeru bi prika
zovali večji neto finančni re
zultat, ki bi bil zaradi v prak
si nepreverjenih normativov 
nerealno visok.

Za leto 1971 se proizvodne
mu sektorju zastavlja še po
sebna naloga glede na to, da 
so normativi in planske kal
kulacije izdelani le za plani
rani asortiment izdelkov, ne 
pa za vse izdelke, ki bodo v 
letu 1971 proizvedeni. S to 
nalogo se proizvodni sektor 
zadolžuje, da bo biroju za 
ekonomiko in organizacijo 
pravočasno pred proizvodnjo 
dostavil vse potrebne tehnič
ne podatke (normative), da

75.518 90.357 120
70.294 70.144 100
45.891 57.308 126

191.703 217.809 114

realizira plan investicij, spre
jet na DSP 1970.

V okviru proizvodnih nalog 
se postavljajo naloge tudi na
bavni službi s tem, da dejan
ske nabavne cene v letu 1971 
ne presegajo planiranih v 
planskem ceniku za leto 1971.

3. STROŠKI POSLOVANJA
Naloge pri nastajanju in 

zniževanju sirosKov so te
meljnega pomena za gospo
darsko učinkovitost poslova
nja podjetja, saj je za podjet
je značilno padanje stopnje 
ekonomičnosti v zadnjin tetin. 
Zato je eno od glavnin torišč 
organizacije poslovanja prav 
njegova racionalizacija in in- 
tenzitikacija v cilju postopne
ga povečanja ekonomičnosti 
poslovanja.

Ce naj bi stroški nastajali 
največ v planiranih zneskih, 
tedaj je treba predvideti te
kočo kontrolo nad nastaja
njem stroškov. Ta bo osnova
na na:
• spremljanju neposredne 

proizvodnje na osnovi normi
ranega obsega stroškov (nor
mativov, planske kalkulacije),
• spremljanju nabavne ope- 

rative s pomočjo planskega 
cenika materiala,

® planu (predračunu, bud- 
žetu) splošnih stroškov,

• politiki organov uprav
ljanja pri vrednotenju vlože
nega dela.

samezne enote, določene za 
stroškovno mesto. Skladno z 
organizacijsko shemo podjet
ja pa tudi vodje posameznih 
organizacijskih enot, ki zdru
žujejo več stroškovnih mest. 
Končni nadzor nad nastaja
njem splošnih stroškov pri
pada vodstvu obratov in teh
ničnega sektorja za splošne 
stroške proizvodnje ter direk
torjem sektorjev in operativ
nemu vodstvu za splošne 
stroške poslovanja (režija 
podjetja).

Glede na pomembnost 
splošnih stroškov je naloga 
posameznih sektorjev in bi
roja, da izdelajo za leto 1972 
normative splošnih stroškov.

4. USTVARJANJE
IN DELITEV DOHODKA
Če bo podjetje poslovalo 

po planskih nalogah, bo v le
tu 1971 ustvarilo 8 % več do
hodka. Razmeroma nizka 
stopnja porasta celotnega do
hodka in dohodka jd pogoje
na državnim ukrepom za
mrznjenih cen, ki je v pre
cejšnji meri zmanjšal možno
sti za ustvarjanje dohodka s 
pomočjo povišanja cen. 14 % 
povečanje obsega proizvodnje 
in 14 % vrednost celotnega 
dohodka kažeta, da vpliva trž
nih cen na večji celotni doho
dek in dohodek ni in da vse 
povečanje vrednosti celotnega 
dohodka in dohodka sloni na

v 000 din
Proizvodnja Ocena 1970 Plan 1971 Indeks

NOVOST V EMBALAŽI — poznavalec naše »stare« embalaže je lahko že opazil, da sc je v lanskem letu začela vztrajno spre
minjati. Ena od sprememb je ta tekoči trak za lotanje štirioglate embalaže — predvsem za rezervoarje oljnih peči. Pravijo 
pa, da bo treba še več sprememb, če bodo hoteli za 20% povečani plan doseči.

Poleg tega, da bo morala 
proizvodnja zagotoviti plani
rano povečanje fizičnega ob
sega, bo morala poslovati tu
di v okviru normiranih stro
škov proizvodnje. Pri tem bo
morala meriti gospodarsko 
učinkovitost svoje organiza
cije s planskimi normativi, ki 
jih pri konstantnih (stalnih, 
planskih) cenah materiala ne 
bo smela prekoračevati več, 
kot je predvideno v planski 
kalkulaciji podjetja za leto
1971:
v proizvodnji embalaže 5,0 % 
v proiz. avtoelektrike 4,9 % 
v proizvodnji konz. doz 1,5% 
povprečno v vsej proiz- 
voodnji 3,7 %

bo lahko biro izdelal planske 
kalkulacije ter na tej osnovi 
izvedel operativno planiranje, 
in kar je še važnejše, tudi 
obračun proizvodnje. Sistem 
planiranja in obračunavanja, 
ki bo v letu 1971 uveljavljen, 
bo slonel na normativih in 
planski kalkulaciji, zato brez 
njih ne bo moglo biti izvaja
no niti operativno planiranje 
niti obračunavanje, prav ta
ko pa tudi ne učinkovite te
koče poslovne odločitve.

Plan investicij bo predlo
žen DSP v prihodnjih mese
cih, ki bo vključeval investi
cijske naložbe za proizvodnjo 
leta 1972. V letu 1971 pa se

Zato smatramo za sestavni 
del gospodarskega plana:

• (za) normative in plan
ske kalkulacije izdelkov za 
leto 1971 s tekočimi dopolnit
vami za izdelke, ki niso v 
planu,

S planski cenik materiala,
• plan (budžet) splošnih 

stroškov proizvodnje in pod
jetja.

Zlasti je pomembna določi
tev kontrole nad nastajanjem 
vseh vrst splošnih stroškov 
(režije) bodisi v proizvodnji 
bodisi v poslovanju podjetja 
izven neposredne proizvod
nje. Za nastajanje splošnih 
stroškov so odgovorni opera
tivni vodje, ki vodijo delo po

povečanju obsega proizvod
nje. To pa tudi posredno ka
že na posebno zaostrene na
loge v organzaciji proizvodnje 
in poslovanja podjetja, ker 
bo vsako izboljšanje poslova
nja in akumulativnosti lahko 
doseženo z ekonomsko učin
kovitejšim gospodarjenjem, 
ne pa napori za doseganje 
višjih prodajnih cen. To pa bo 
tudi osnovna karakteristika 
in zahteva poslovanja v letu 
1971.

Posebna problematika pa 
se bo odprla, če bodo druž
beni stabilizacijski ukrepi po
vzročili zmanjašnjc tempa 
rasti celotnega družbenega 
gospodarstva, ki bo imelo za

posledico zmanjšanje splošne
ga povpraševanja. V tem pri
meru pa bo imelo opravka še 
z zmanjšanjem porasta svoje 
proizvodnje, ker je planirani 
obseg proizvodnje osnovan še 
na konjukturi povpraševanja 
iz leta 1970, ki ga je dopušča
la inflacija.

V delitvi dohodka ni plani
ranih bistvenih sprememb. 
Predvidoma so povišanja de
leža obveznosti iz dohodka. 
Delež osebnih dohodkov v 
dohodku sc bistveno ne spre
minja, skladi pa se v odnosu 
na dinamiko osebnih dohod
kov nekoliko več povišujejo, 
vendar pa je absolutno po
višanje skladov še vedno raz
meroma nizko. Zato bo vsa
kršno neizpolnjevanje nalog 
in predpogojev, ki so nave
deni v planski kalkulaciji ter 
posameznih poglavjih tega de
la, lahko povzročilo zmanjša
nje stopnje in absolutnega 
zneska neto finančnega rezul
tata (skladov) in pa v skraj
nem primeru tudi zmanjšanje 
mase dohodka, namenjenega 
za osebne dohodke.

V primeru, da pa bi bo
doči stabilizacijski ukrepi jn 
odmrznjenje cen omogočilo 
ustvarjanje dohodka tudi j2 
povišanja prodajnih cen, j6 
treba tako ustvarjeni doho
dek prvenstveno usmeriti * * * * v 
sklade podjetja.

5. ZAPOSLOVANJE 
IN DELITEV

OSEBNIH DOHODKOV
Iz delitve dohodka izhaja, 

da bo v letu 1971, če bo pod
jetje poslovalo po predvide
vanjih tega plana, na razpO' 
lago za osebne dohodke 6 /o 
več sredstev. Če je predvide- 
no povečanje obsega proiz- 
vodnje za 14 %, je pričakova
ti tudi potrebo v proizvodnji 
po delnem povišanju števila 
delavcev. Zato je treba težnj* 
po novih kadrih uskladiti s 
težnjami po nadaljnjem P°' 
višanju osebnih dohodkov. 
Skladno s tem bo treba oPe' 
rativne potrebe in odločitve 
za povečanje števila zaposle
nih v letu 1971 bolj kot kdaj 
koli prej primerjati z zmog
ljivostmi dohodka in mase 
OD iz dohodka. Zato jih 1,0 
treba podvreči zavestni kon
troli in najrigoroznejšim P1"6' 
verjanjem upravičenosti 
realnosti. Stopnja ekonomske 
učinkovitosti, merjena bodisi 
z dohodkom ali dobičkom, 
ne daje več nadaljnjih mož
nosti povečevanja števila za
poslenih brez posledic na OJ 
že zaposlenih, pač pa tcri" 
odkrivanje in realiziranje sle
herne možnosti za nično m 
tenzifikacijo — terja čim več
jo ekonomizacijo s fondo 
obstoječega delovnega časa-

Z namenom intenzifikaci) 
delovnega časa naj priprav 
dela obratov skupno s ka 
drovskim sektorjem in b't 
jem za ekonomiko in organi 
zacijo izdelajo ustrezen Pr® 
gram ukrepov. Naloge iz Pr
grama pa ic v teku leta 19/1
uresničevati pri organizacij 
proizvodnje in gosoodarjen' 
r razpoložljivim fondom d
lovnega časa. Smoter teS3
programa mora biti, da P°
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tranja intenzifikacija organizacije in dela
večana proizvodnja v letu 
1971 ne bo slonela na večji 
količini vloženega dela, pač 
Pa na večji njegovi delovni 
učinkovitosti in ekonomski 
intenzivnosti.

Pri konstantnih vrednostih 
dohodka, obveznosti iz do
hodka in predvidenih skladih 
(ki so, kot je bilo že ugotov
ljeno, že tako relativno nizki) 
in dosedanjih odnosih v de
litvi mase OD na delavce, je 
zgornja meja povprečnega 
števila zaposlenih dana v vi
šini 1850 delavcev. Do te vi
šine je pričakovati možnosti 
za manjše povečanje popreč
nih osebnih dohodkov iz leta 
1970, nad njo pa nastopi 
možnost zniževanja popreč
nih OD iz leta 1970. Poveča
nje poprečnih osebnih dohod
kov iz leta 1970 je možno 
doseči:

® z večjo stopnjo vred
nostne (družbene) produktiv
nosti — dohodka na delavca 
z večjim ustvarjenim dohod
kom ali manjšim številom za
poslenih od 1850 ali obeh 
možnosti hkrati, kar je vse
kakor težavnejša naloga,
• z znižanjem obveznosti, 

kjer je manj možnih rezerv,
• skladov na račun OD pa 

ni mogoče več bistveno zni
ževati.

Zgornja meja poprečnega 
števila zaposlenih 1850 delav
cev, ki še ne ho znižala do
sedanjega poprečnega oseb
nega dohodka, je v letu 1971 
blizu realizacije. V januarju 
1971 je pričakovati stalež de- 
lavcev okrog 1800 delavcev in 
je zaradi sezonskega značaja 
obrata konzervnih doz in v 
letu 1971 tudi obrata emba
laže, ki bo terjal večje po
vpraševanje po delovni sili v 
Poletnih mesecih, pričakovati 
Potrebo oz. težnjo po novih 
delavcih. Zato bo treba vlo
žiti veliko naporov, da sc po

prečno število zaposlenih 1850 
ne bo preseglo. Pri popreč
nem številu v letu 1971 1800 
je mogoče pričakovati za 
okrog 3 % večji poprečni 
osebni dohodek.

Na osnovi teh predvide
vanj je mogoče tudi predvi
deti poprečno vrednost toč
ke, ki bistveno ne bo višja 
od letošnje in se bo gibala v 
mejah med 8,50 in 9,00 din.

Možnosti za višjo vrednost 
točke bodo nastajale, če bo 
ustvarjena večja vrednost do
hodka na zaposlenega, delno 
pa tudi, če bo spremenjena 
delitev celotne mase osebnih 
dohodkov, to je OD, ki se 
jih izplačuje pred izplačilom 
C‘D po točkah.

Splošna naloga pri izvaja
nju sistema nagrajevanja v 
letu 1971 mora biti usmerje
na v to, da se v okviru na
grajevanja za izpolnjevanje 
ekonomskih normativov po
stavijo takšni normativi, da 
bodo operativni delavc’ sti
muliran' za znižanje stroškov 
tako v okviru normiranih 
stroškov kot plana splošnih 
stroškov, za večje ustvarjanje 
pokritja, za boljše poslovanje 
z obratnimi sredstvi itd.

6. OBRATNA SREDSTVA 
IN LIKVIDNOST

Nadaljnje pospeševanje kro
ženja obratnih sredstev kot 
osnovnega pogoja zagotavlja
nja tekoče likvidnosti podjet
ja bo v letu 1971 ena od 
temeljnih gospodarskih nalog 
podjetja. Likvidnost podjetja 
pa bo v letu 1971 prvenstve
na naloga celotnega kolektiv
nega gospodarjenja. Čeprav 
je osnovni gospodarski smo
ter proizvodnja in dohodek, 
je obstoj likvidnosti (plačilne 
sposobnosti) eden od osnov
nih kriterijev ocenjevanja

poslovanja in pogoj za plani
rano odvijanje proizvodnje in 
ustvarjanja dohodka. Pogoji 
za zagotavljanje tekoče li
kvidnosti pa bodo v letu 1971 
veliko težji kot v letu 1970. 
Zmanjšanje kratkoročnih kre
ditov, plačevanje 30 % vred
nosti uvoza vnaprej, poveča
na proizvodnja, omejena pla
čilna sposobnost kupcev itd. 
so dejstva, ki bodo pred pod
jetje postavila veliko težje 
premostljive zapreke kot v 
letu 1970.

Na osnovi takega pomena 
in značaja hitrosti kroženja 
obratnih sredstev zlasti pa

Svet zveze sindikatov Ju
goslavije, nekatere znanstve
ne institucije in nekateri 
republiški organi so izdelali 
analize o uresničevanju XV. 
amandmaja in o problemih 
nadaljnjega razvoja samo
upravljanja, kar je poleg re
ferata sekretarja sveta Mar
jana Rožiča, predstavljalo 
osnovo za posvetovanje, ki 
je bilo v Beogradu 11. de
cembra. Udeleženci posveto
vanja so soglasno ugotavljali, 
da XIV. amandma šele zače
nja proces resničnega razvo
ja samoupravljanja predvsem 
zato, ker ne določa več enot
ne sheme organov za vsa 
podjetja, ampak jim prepu
šča, da sama izberejo naj
ustreznejšo shemo, ki odraža

likvidnosti, nastopajo za leto 
1S71 naslednje naloge:

• pospeševanje kroženja 
obratnih sredstev oz. zmanj
ševanje njihove vezave v po
slovnem procesu bo v letu 
1971 ena od najpomembnej
ših delovnih nalog, s čemer 
bo ustvarjena šele osnovna 
likvidnost podietia,
• vodenje poslovanja in or

ganizacija proizvodnega pro
cesa s ciljem likvidnosti in 
tekoče plačilne sposobnosti 
podjetja bo v letu 1971 na
loga prvenstvenega značaja,

® zaradi pomembnosti li
kvidnosti za bodoče poslova-

njihovo razvojno stopnjo. Pri 
tem jih amandma omejuje z 
določili, ki so sistemskega po
mena, ko namreč določa, da 
podjetje upravlja delovna 
skupnost neposredno, in da 
določene funkcije prenaša na 
delavski svet. Za izvrševanje 
samoupravnih odločitev pa se 
ustanavljajo izvršilni organi. 
Po tako splošni opredelitvi 
samoupravljanja v delovnih 
organizacijah, so le-te samo
stojno uredile organe in obli
ke samouprave. Razen neka
terih izjem so podjetja v ve
čini normirala svoje odnose 
skladno z določili amandmaja.

Večina udeležencev je me
nila, da je s sprejemom 
amandmaja postavljena nalo
ga in dana možnost, da začno

nje je treba izdelati program 
likvidnosti za leto 1971 s tem, 
da se določijo in enakomerno 
razporedijo posameznim služ
bam in enotam naloge, kate
rih izpolnitev naj zagotavlja 
poslovanje podjetja s tekočo 
likvidnostjo.

Likvidnosti podjetja se v 
letu 1971 pripisuje takšen 
pomen, da lahko vpliva, če 
jo s programom ne moremo 
uresničiti, na manjšanje pro
izvodnje in ostalih nalog v 
letu 1971, zlasti pa je z njo 
računati pri proizvodnji, ki bi 
presegla planske naloge.

stalno ter samostojno normi
rati svoje samoupravne odno
se. Nekateri vidijo v tem že 
novo zvrst prava in jo ime
nujejo samoupravni normati- 
vizem. Ime pravzaprav ni 
pomembno, pomembna pa je 
ugotovitev, da morajo pod
jetja stalno skrbeti za razvoj 
samouprave, ki jo tudi samo
stojno normirajo. Od hitro
sti rasti in od sposobnosti 
zasledovati rast podjetja, bo 
odvisno, ali bo samoupravlja
nje element za uspešno poslo
vanje ali ne.

Predstavniki slovenskih sin
dikatov vidijo perspektivo 
samoupravljanja v tesnejši 
povezavi tehnično-operativne- 
ga in samoupravnega dela. 
Samoupravljanje mora posta
ti kategorija, ki služi gospo
darskemu napredku podjetij.

Zvezni svet Zveze sindika
tov bo skupaj z nekaterimi 
znanstvenimi institucijami iz
delal temeljito vsebinsko ana
lizo v manjšem številu pod
jetij, na osnovi katere bo 
spomladi 1971 novo posveto
vanje, ki bo temeljilo na kon
kretni praksi. To posvetova
nje bi še dosti bolj uspelo, 
če nekateri udeleženci ne bi 
razpravljali preveč načelno in 
brez potrebnih podatkov.

Peter Marn
Sestavljanje zadnje »stop« svetilke za »fička« ob montažnem 
traku v obratu avtoelektrike. Na fotografiji je Ana Curk, ki 

tu že osmo leto marljivo dela.

Ciril Narobe v obratu Zalog že 3 leta opravlja delo vzdrževalca strojev, tu pa je zaposlen 
6 let. Skrbno in strokovno vzdrževani stroji prihranijo podjetju milijone dinarjev.

XV. Amandma 
že kaže svojo 
vrednost

Zveza sindikatov zopet prevzema iniciativo za stalen raz
voj samoupravljanja v delovnih organizacijah in pri tem 
poudarja, da je v sedanjem trenutku, ko skušamo stabilizirati 
gospodarsko življenje, nujno potrebno krepiti sistem samo
upravljanja in ga prilagajati novim pogojem, v katerih se 
bodo znašla podjetja ob stabilizaciji.

GLAS SATURNUSA 3



Uspešno
posvetovanje

V dneh od 14. do 16. decembra 1970 smo imeli na Bledu 
komercialno posvetovanje za naše kupce »ostale embalaže« 
in kupce »pločevinastih izdelkov za široko potrošnjo«.

Komercialna posvetovanja 
so naša stalna oblika sodelo
vanja s kupci. Ta oblika sre
čanj s kupci je po svoji po
membnosti prerasla prvotni 
pomen in obliko. Današnja 
posvetovanja, ki jih ne ime
nujemo več s tem imenom, 
so namenjena podpisovanju, 
sklepanju letnih prodajnih 
pogodb. Zato smo tudi spre
menili ime teh srečanj in po
svetovanja preprosto imenu
jemo »Komercialni sestanek 
za sklepanje pogodb«. Današ
nje ime teh srečanj ali po
svetovanj zgovorno pripove
duje o namenu in ciljih, ki jih 
želimo s posvetovanji doseči. 
Seveda to ne pomeni, da so 
prvotni cilji posvetovanj za
nemarjeni ali zapostavljeni, 
menimo celo, da smo posve
tovanja z novo vsebino in 
obliko le dopolnili in izpopol
nili. Sedanja vsebina — skle
panje, podpisovanje letnih 
pogodb, je rezultat določene
ga razvoja, ki so ga naša 
posvetovanja doživela. Pred 
leti ne bi mogli organizirati 
posvetovanja z namenom 
sklepanja pogodb, ker stop

nja medsebojnih odnosov tega 
še ni dovoljevala. S posveto
vanji smo v tistem času po
skušali najprej doseči nekaj 
osnovnih ciljev. Želeli smo 
izoblikovati sodobnejše po
slovne odnose, ustvariti od
nos vzajemnega zaupanja in 
s tem odpraviti staro, togo 
relacijo kupec—prodajalec.
Istočasno pa smo sc želeli 
prikazati in predstaviti kup
cem kot najboljši in najkvali
tetnejši ponudnik enakih pro
izvodov med več različnimi 
in konkurenčnimi proizvajal
ci pri nas.

V preteklih letih smo naše 
kupce na posvetovanjih se
znanili s prodajno politiko 
našega podjetja za naslednje 
gospodarsko leto. Tako smo 
jih seznanili s prodajnimi po
goji in s cenami naših izdel
kov. Pred leti je prevladoval 
vtis, da so posvetovanja skli
cana samo za to, da bi kupce 
seznanili z novimi, višjimi 
prodajnimi cenami. Trudili 
smo se, da bi dokazali tudi 
nasprotno. Na posvetovanjih 
smo sprejemali določene ob
veze do naših pogodbenih

INDUSTRIJA KOZMETIČKIH P R O I Z V O D A - B E O O R A O B ZEMUN - JUGOSLAVIJA

NAlZNAKNab. DS/HM

- komercijala -
LJUBLJANA 
Proletarska br. 4

Odmah po povratku aa VeSeg komercijalnog aavetovanja 
dostavili smo količine kutija koje treba da nam ispo- 
ručite po ugovoru za 1971 godinu. Ovih dana upoznali smo 
i naše organe upravljanja o rezultatima komercijalnog 
savetovanja i tom prilikom posebno istakli značaj koji 
je imalo vaše savetovanje.

Smatramo da je savetovanje veoma uspelo. Posebno želimo da 
istaknemo organizaciju koja je po našoj oceni bila beepre- 
korna. Isto tako smatramo pravilno orijentaciju na upozna- 
VEmje kupaca sa mogučnostima proizvodnje i uslovima prodaje 
u 1971 godini, Sto je u mnogome olakšalo naše planiranje 
poslovne saradnje sa vama. Stoga smo uvereni da če dalja 
saradnja još više pokazati od kolike je važnosti bilo save
tovanje koje ste organizovali.
Na kraju zahvaljujemo na veoma ljubaznom i predusretljivom 
prijemu naših pretstavnika. f\

Drugarski vas pozdravljamo. / \

Ljubomir Riekič

strank in smo te sprejete ob
veze izpolnjevali skozi vse 
poslovno leto. Zaradi tekoče
ga poviševanja cen naših, ve
činoma uvoženih osnovnih 
materialov je bilo velikokrat 
težko spoštovati sprejete ob
veze. Vendar je prav tak 
odnos do pogodbenih strank 
postopoma le utrdil ugled na
šega podjetja in ustvaril nove 
pogoje prodaje, ki temeljijo 
na večjem zaupanju in na 
obojestranskem razumevanju.

Za razliko od prejšnjih let 
so bili letos naši kupci že 
vnaprej seznanjeni s prodaj
nimi pogoji; namreč vsem 
kupcem smo najmanj štiri
najst dni pred posvetovanjem 
dostivili vse pismene mate
riale, prodajne pogoje in ce
nike. Na ta način je odpadel 
večji del razprave, potreben 
za razlaganje in prepričeva
nja o pravilnosti in potreb
nosti take prodajne politike. 
Način vnaprejšnjega sezna
njenja s prodajnimi pogoji, to 
je s prodajno politiko, je 
skrajšal čas razprave na le 
najbolj potrebna pojasnila in 
razjasnitve. Tako je sama 
razprava postala kar najbolj 
efektna in zgoščena, ves pre
ostali čas pa je bil namenjen 
in tudi uporaben za sklepa
nje pogodb.

Na posvetovanjih od 14. 
do 16. decembra smo sklenili 
za približno 3.000.000,00 din 
pogodb. To je pomemben 
uspeh, ki nam bo v prihod
njih mesecih znatno lajšal ko- 
mercilano poslovanje in za
gotovil normalno proizvod
njo v začetku leta. Za po
dročje »ostale embalaže« in

»široke potrošnje« imamo 
podpisane tako skoraj vse 
pogodbe. Zaradi tega bodo 
odpadla marsikatera potova
nja v zvezi s sklepanjem po
godb, ki smo jih včasih skle

pali na terenu vse do meseca 
aprila.

Vse to potrjuje uspešnost 
posvetovanj na Bledu.

Roman Kokalj

Uvajanje paletizacije v
»Saturnusu«

Zaradi povečanja proizvodnje in želje po čim bolj eno
stavnem ter lažjem transportu so si po svetu omislili naj
različnejše pripomočke, kot so palete vseh vrst in kontajnerji.

Ker opažam, da je v našem 
podjetju mnogo ljudi, ki še 
ne vedo, kaj sploh je paleta, 
bi si za začetek odgovoril na 
dva vprašanja: »Kaj je paleta 
in kakšne vrste palet pozna
mo?«

1. Paleta je lesen podstavek 
standardnih velikosti. Velikost 
tega podstavka je 800 X 1200 
ali 100 X 1200 mm. Višina pa
let pa je 144 mm. Te palete 
lahko prenesejo maksmimal- 
no težo 1000 kg. Namenjene 
so za večkratni prevoz, ker so 
čvrsto grajene. Rok trajanja 
je 2 leti. Grajene so iz mehke
ga lesa.

2. Boljše in varnejše so box 
palete. Te palete so izdelane 
iz kotnih profilov, mreže in 
lesenega dna. So zelo praktič
ne in prikladne, ker se ena od 
stranic odpira. Na tej stranici 
je dvoje vratič, ki se odpira
jo ene proti drugim, opremlje
ni sta s ploščicama za opis 
vrste pošiljke. Te palete so 
zlasti primerne za izdelke, ki 
so občutljivi na mehanske 
poškodbe.

Paletizacija je razmeroma 
nova oblika embalaže in mo
dernega transporta med dve
ma proizvajalcema ali med

proizvajalcem in kupcem. Na 
podlagi dolgoletnih raziskav 
strokovnjakov s področja to
vornega transporta, so palete 
v standardnih merah, ki naj
bolj ekonomično izkoristijo 
skladiščni prostor transport
nih sredstev kot so to na pri
mer tovorni vagoni. Paletiza
cija je tako najbolj funkcio
nalna in ekonomična oblika 
transporta izdelkov, ki pride 
do popolnega izraza šele ta
krat, ko so za njo primerno 
urejene vse zahtevnosti pri 
vseh njenih uporabnikih in se
veda tudi na železnicah. 
Osnovni dve potrebi pa sta 
ročni in strojni viličarji.

V zadnjem času smo naba
vili 205 box palet. Te palete 
so namenjene za transport 
rezervoarjev, kajti ta artikel 
je za nas še posebno proble
matičen, kar se tiče transpor
ta. Opazil sem, da sedaj upo
rabljajo te palete tudi za no
tranji transport, pri čemer se 
palete najbolj poškodujejo, 
ter za shranjevanje polizdel
kov. Mislim, da teh palet ne 
bi smeli uporabljati za notra
njo potrebo, kajti ena paleta 
stane 560 novih dinarjev.

Silvo Eržen

Fotografija prikazuje leseno paleto in box paleto iz kovinskih profilov. Leseno paleto vidimo 
poškodovano in bi opozorili voznike viličarjev, šoferje in transporterje, da so to drago plača
ne palete, ki morajo držati vsaj dve leti in jih naj zato varujejo. Niso to odpadna drva!

Dva nova izdelka
Ob letošnjem Novem le

tu so nam v tiskarni pri
pravili lepo presenečenje 
— dva nova izdelka. Prvi 
je litografiran pladenj, re
produkcija znanega slo
venskega slikarja Joža 
Horvat — Jaki-ja, drugi 
nov izdelek pa je posebna 
samolepljiva etiketa za ta 
pladenj. Oba izdelka se do
polnjujeta in prikazujeta 
tiskarske zmožnosti naše 
tiskarne.

Reprodukcija slike Joža 
Horvat — Jaki-ja je bila 
izredno zahtevna in težav
na naloga. Vendar so naši 
tiskarji uspešno opravili 
to nalogo, to dokazuje tu
di navdušenje, s katerim

je avtor podpisal našo re
produkcijo. Tako je potr
dil, da je naša reprodukci
ja opravljena verno in 
kvalitetno. S tem izdelkom 
želimo prikazati predvsem 
naše tiskarske zmožnosti. 
Marsikomu sicer pladenj s 
takim motivom ne bo všeč, 
vendar moramo povedati, 
da smo s tem pladnjem 
bolj želeli prikazati tiskar
ske zmožnosti, kot pa za
dovoljiti vse okuse. Poseb
na novost tega pladnja je 
litografirano dno v eni 
barvi. Pladenj je s tem 
pridobil na uporabni vred
nosti, pa tudi estetiki je 
zadovoljeno.

Ta novi izdelek je prvič 
opremljen s samolepljivo 
nalepko v simboličnih bar
vah naše zastave. Na tak 
način opremljajo pladnje 
in dekorativne škatle ino
zemska podjetja, pa tudi 
mi bomo sledili njihovemu 
zgledu pri novih izdelkih. 
Nalepnica je izdelana v 
tehniki sitotiska, ki je teh
nološka novost našega 
proizvodnega programa.

Tiskarna nam je torej na 
začetku petdesete obletni
ce podjetja pripravila dva 
lepa izdelka ,ki zagotav
ljata, da bomo do datuma 
uradne proslave našega 
jubileja dobili še kak nov 
izdelek.
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Pogovor ob jubileju

A©ir § ©arainMisom
Smo v jubilejnem letu podjetja. Sklenili smo, da bomo zato v letošnjih številkah naše

ga glasila objavljali več razgovorov z jubilanti dela in druge dogodke, ki so povezani z jubi
lejem.

Danes vam predstavljamo prva dva jubilanta dela. Sreča Vidergarja in Slavka Jakiča. 
Obema je 15. januarja poteklo 20 let dela v našem kolektivu, ker sta oba električarja in ker 
sta njuni življenjski zgodbi zelo podobni, smo ju na dan jubileja povabili na pogovor kar sku
paj — v paru.

Oba sta rojena leta 1928 in oba sinova delavskih družin. 
Njuno mladost je zmotila vojna in ji dala svoj pečat. Srečo je 
živel v Zadvoru, Slavko pa v Polju, vmes pa je tekla bodeča 
žica okupirane Ljubljane. Starši obeh so se odzvali klicu boja 
proti okupatorju. Zato sta morala meščansko šolo v Mostah, 
ki sta jo obiskovala že drugo leto — tam sta se tudi spoznala 
— kmalu zapustiti. Zaradi staršev so se njima vrata šole za
prla. Bila sta doma. Ko je papirnica na Vevčah dala razpis 
za uk poklicev sta se oba prijavila. Da je Slavko lahko prišel 
na Vevče na preizkus, se je moral splaziti pod zastraženo bo
dečo žico, ker ni imel prepustnice. Sprejemno testiranje sta 
opravila z odličnim in bila tako sprejeta za uk električarja. 
Dolgo pa ni šlo. Dobila sta pismeno prepoved obiskati tovar- 
on, kot politično nezanesljiva. Slavko je šel za 8 mesecev na 
prisilno delo v Postojno, Srečo pa je doma kot edini moški 
pomagal; oče je bil od 1941 v partizanih. Po končani vojni sta 
z ukom nadaljevala, vključila sta se v dinamično življenje ta
kratne izgradnje. Učenje, udarniško delo, mladinska organi
zacija in šport je bil njun moto življenja. Slavko je bil 1946 
sprejet v SKOJ, 1947 v KPJ itd. itd.... lahko bi še naštevali. 
Ko sta zaključila učno dobo, izpite in kadrovski rok, sta se 
spet vrnila v Papirnico. Potrebovali so kvalificiranih ljudi v 
proizvodnji — pri strojih. Tam pa nista zdržala. Mladostna 
želja po spoznavanju novega v svojem poklicu, je bila močnej
ša kot vse drugo, ki ju je vezalo na ta kolektiv. Odšla sta na 
isti dan — skupaj!

Kako, da sta se odločila 
ravno za Saturnus, saj je ta
krat kvalificiranih kadrov po
vsod primanjkovalo?

SREČO: Ko nama v Papir
nici niso mogli ugoditi, da bi 
opravljala svoj poklic, sva šla 
na takratno posredovalnico za 
delo. Tam so naju z veseljem 
sprejeli in nama dali veliko 
izbiro. Hotela sva podjetje, 
kjer potrebujejo dva, da bova 
skupaj. Izbrala sva si Satur
nus in šla pogledat. Sprejela 
nas je Mara — ki je še danes 
— in Urajnar Polde, ki je bil 
tedanji personalec. Poklicali 
so še inž. Verčka, ki se je z 
nama podrobneje pogovoril in 
naju povabil, da prideva de
lati že naslednji dan. Takrat 
so delali od 7 do 15 ure.

SLAVKO; Lep prijazen 
sprejem in tovariški pogovor 
z inž. Verčkom nama je bil 
dovolj za odličen vtis in mne
nje o podjetju. To je bilo od
ločilno, da sva 15. januarja 
1951 prišla delati v Saturnus.

Kako je takrat izgledal SA
TURNUS?

SLAVKO: Več kot pol manj 
Sa je bilo videti, kot pa da
nes. stari obrat z upravno 
zgradbo in nekaj barak je bilo 
vse. Na oddelkih so bile pod 
stropom transmisije z jerme- 
oicami, s katerih je bil preko 
dolgih jermenov prenos na 
Posamezne stroje. V tiskarni 
so sestavljali nove stroje in 
Pojavil se je prvi dvobarvni 
tisk.

SREČO: Bilo je okrog 400 
delavcev. Imeli so starejšega 
Priučenega električarja, kvali

ficirana pa sva bila midva pr
va. Z elektriko se je delo ta
krat šele prav začelo.

SLAVKO: Kmalu ko sva 
prišla se je začela rekonstruk
cija celotnega strojnega par
ka. Odstranili smo transmisijo 
in montirali posamičen pogon 
strojev s svojimi elektro mo
torji. To je bilo veliko delo. 
Delala je skupina Gaber, Gale, 
Dečman, Podržan, Hrastar, 
Jenko, Zavržan... teh se 
spomnim.

Kako sta sc vključila v Sa- 
turnuško kolektivno življe
nje?

SREČO: Takratno družabno 
in politično življenje se sploh 
ne da primerjati z današnjim. 
Delovati je začel še športni 
aktiv s kegljaško, strelsko, ša
hovsko in drugimi sekcijami. 
Bil sem mlad in nabit z ela
nom, povsod sem hotel biti 
zraven.

SLAVKO: Imeli smo tudi 
pevski zbor in dramsko sku
pino, v kateri smo pripravili 
celo vrsto nepozabnih igranih 
uric. To skupino še danes po
grešam.

SREČO: V današnji menzi 
smo imeli oder, kjer smo pri
rejali predstave. Tistih dni se 
res vedno rad spominjam in 
ne da se jih pozabiti, prav ta
ko kot Eda Robiča ne, ki je 
bil eden najbolj marljivih na 
odru.

Kako je potekala vajina de
lovna pot skozi teh 20 let?

SLAVKO: Ko sva prišla sva 
bila polna idej in delovnega

poleta. Vzgojena sta bila v de
lovnem socialističnem duhu 
in takega tudi živela. V stroki 
sva imela podporo in razume
vanje, še posebno od inž. 
Verčka, ki naju je vneto spod
bujal in navduševal za nove 
stvaritve. Leta 1956 sem nare
dil izpit za visoko kvalifika
cijo in državnega obrtnega 
mojstra. Zahtevnost našega 
kolektiva je nenehno rastla, 
dobivali smo stroje iz evrop
skih držav, tovarna se je na
glo večala, treba se je bilo 
nenehno izpolnjevati. Sedaj 
sem tik pred koncem diplome 
v srednji šoli moje stroke.

Ko govorim o mojih 20 le
tih v Saturnusu, ne morem, 
da ne bi omenil mojega veli
kega delovnega tovariša Sreča 
Vidergarja, s katerim sva 
družno, tovariško premagala 
marsikatero težavo. V teh 20. 
letih je bilo v tovarni ogrom
no narejenega in bile so zelo 
zahtevne naloge, ki sva jih 
uspešno rešila dostikrat samo 
zato, ker sva jih reševala mi-

Srečo Vidergar 
glavni električar 

obrata Zalog

dva skupaj. Vključevala sva 
se v družbeno politično in sa
moupravno delo, si prizadeva
la in bila vseskoz borca za 
napredek podjetja.

SREČO: Namesto mene je 
že skoraj vse povedal Slavko, 
saj je moja delovna pot le z 
majhnimi razlikami drugačna. 
Le toliko, da nisem postal 
vodja elektro delavnice, ker 
je pač zato dovolj eden in, 
ker njemu beseda bolj gladko 
teče. Sedaj sem postal popol

noma samostojen glavni elek
tričar v obratu Zalog, kjer 
sem že 8 let na razpolago dan 
in noč. V Zalogu bi vse šlo, le 
s plačo so težave, pa kaže, da 
bom končno le imel tako gru
po kot jo ima moj dolgoletni 
delovni tovariš Slavko že dru
go leto.

SLAVKO: Poleg drugega
sva še izučila 9 mladih elek
tričarjev, kar za kolektiv tudi 
nekaj pomeni. Želim, da bi 
tudi ti bili podobni nama, ko 
sva bila v njihovih letih. Pa 
tudi Saturnus mora do njih 
pokazati določeno skrb, sicer 
nam bodo odšli.

SREČO: Danes so mladi ta
ki. Naredi izpit, gre k voja
kom in ko se vrne, hoče ena
ko plačo kot jaz, ki že 20 let 
delam. Npr.: jaz imam 14 
grupo, on pa 12, pa se še bolj 
pritožuje kot jaz.

Sta z razvojem Saturnusa 
zadovoljna?

SLAVKO: Jaz ne popolno
ma. Ne zato, ker v kolektivu 
ni več nekdanjega delovnega 
vzdušja in samoiniciative. No
benega interesa ni ne za red 
ne za disciplino in ne za iz
boljšave. Moram se spomniti 
časov, ko smo več dnevov in 
noči nepretrgoma delali, dok
ler ni stroj stekel. To je bilo 
takrat samo po sebi razumlji
vo, da je to treba. Danes tež
ko zdržimo 8 ur. Danes je 
prevelika razcepljenost po 
strokovnih slojih.

SREČO: Sem zadovoljen, 
vendar bi bilo lahko še bolje. 
Morali bi poiskati vse možno
sti, pa morda tudi delniško 
obliko osebnega vlaganja, da 
bi prišli do novih strojev za 
embalažo. Tu je gotovo še 70 
odstotkov strojev starih kot 
tovarna in več.

Že od nekdaj so električarji 
mnogim nujno zlo v tovarni, 
nekaj posebnega in mislim na 
staro mentaliteto, da so Sa
turnusu potrebni pravzaprav 
samo tisti, ki so ob izdelavi 
škatelj, vsi drugi pa, da živijo 
od njihovega dela.
SLAVKO: Moj bivši mojster 
je rekel, da je električar v 
podjetju prepotrebno zlo in s 
tem sc je treba sprijazniti. Se
veda to pri ljudeh, ki vidijo 
samo sebe in svoje delo. Tega 
se še danes večkrat spomnim. 
Če stroj ne steče pravi čas je 
vedno kriv električar. Veliko 
smo že naredili montaž, ki ni
koli niso dale nič od sebe, pa 
zaradi tega ni bil nikoli noben 
poklican na sodniško klop. 
Imamo npr. napravo, ki stoji 
9 mesecev in noben ne ve ali 
bo ali ne bo stekla, jaz pa sem 
se zaradi tega že zagovarjal. 
Električarji smo večkrat po 
nepotrebnem krivi. Zdi se mi, 
da je marsikatera nestrokov
nost pokrita s kleveto elektri
čarja.

SREČO: Pri električarju se 
mora vzgojiti šesti čut. Brez

njega je hitro po njem. Ne da 
se brezglavo kar grabiti, samo 
enkrat ga lahko polomiš. Ma
lo poklicev je tako nevarnih. 
Tov. Drnovšek pravi: »elek
tričar naj kar sedi, samo, da 
stroji tečejo«.

Na vajinem delovnem pod
ročju sta bila vsa leta priza
devna, napredna in uspešna. 
Sta enako tudi v zasebnem 
življenju?

SREČO: Hvala, kar gre. 
Malo je bilo težav z boleznijo, 
drugih pa ne. Sin se uči za 
grafičarja v naši tovarni, hči 
je v 6. razredu. Do stanova
nja sem prišel preko žene in 
Papirnice. Moj konjiček je 
ribolov, nekoliko drsanja in 
smučanja, vendar največ pro
stega časa preživim ob vodi s 
trnkom.

SLAVKO: Ni šlo gladko, a 
šlo je in danes sem zadovo
ljen. S športom se rad ukvar
jam, posebno pri strelcih bi 
bil še rad, a škoda, da ni časa. 
Študiram, žena študira na pe-

Slavko Jakič, vodja elektro 
delavnice

dagoški. Drug drugemu si mo
rava pomagati, razdeliti delo 
in čas, da zmoreva vse.

SREČO: Naključje je, da 
ima prav na današnji dan 
praznik tudi moja žena — 
rojstni dan.

Bosta še naprej ostala zve
sta Saturnužana?

SREČO: Po 20 letih sem 
pognal že take korenine, da 
bi jih bilo že težko izruvat in 
odjadrat drugam. Prepričan 
sem, da se bomo še naprej 
razumeli in si ne bomo delali 
težav.

SLAVKO: Vse najboljše smo 
dali od sebe, želim pa še na
prej dajati, kar je v mojih 
močeh, le razumevanja si že
lim večjega, kar je pa večkrat 
težko do človeka, ki je že 
prav dolgo v podjetju in se 
ga šteje že za inventar. S ta
kim se večkrat postopa, ka
kor se komu kdaj zljubi. Zelo 
sem navezan na mlado gene
racijo in upam, da bom pri 
njih našel tisto, kar sem pri 
starih zgubil zato, ker sem 
predolgo v Saturnusu.

P. S.
Ob tem jubileju se zahva

ljujeva članom kolektiva, s 
katerimi sva na kakršen koli 
način sodelovala, za razume
vanje in za vse kar so nama 
dobrega naredili. Želiva, da 
bi z razumevanjem še naprej 
premagovali vsakdanjost.
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O pravilniku 
o informiranju in tajnosti 
podjetja

Na zadnji seji, ki je bila 15. I. 1971 je odbor za informiranje obravnaval osnutek pra
vilnika o informiranju in tajnosti podjetja. Potem ko so se člani odbora dodobra seznanili 
z vsebino tega splošnega akta, so ga potrdili in sklenili poslati v javno razpravo članom 
kolektiva. Predlog pravilnika bo v najkrajšem času po manjši redakciji poslalo — članom 
operativnega vodstva, članom SDE in drugim zainteresiranim delavcem — tajništvo organov 
upravljanja. Čeprav bo precej članov kolektiva dobilo predlog v roke in bo lahko v javni 
razpravi dalo nanj svoje pripombe je prav, da v skrajšani obliki podamo bistvene točke 
vsebine predloženega pravilnika.

Že na začetku moramo ugo
toviti, da je ta pravilnik nov 
in da materija še ni dosledno 
razjasnjena, tako da bo mo
goče v pravilniku opaziti tudi 
kakšne nejasnosti.

V prvem poglavju je v 2. 
in 3. členu določeno po kakš
nih načelih se ureja informi
ranje in tajnost podjetja, in 
sicer govori pravilnik o in
formiranju naslednje:

Delavci imajo pravico biti 
obveščeni o gospodarjenju in 
poslovanju podjetja. Informa
cije morajo biti pravočasne, 
objektivne, celovite in razum
ljive! Za zagotovitev uspeš
nega sistema informiranja, je 
v podjetju posebna informa
tivna služba, katere naloge 
in oblike dela so podrobneje 
urejene s tem pravilnikom.

O tajnosti pa, ki jo deli na 
državno, vojaško in poslovno 
tajnost, določa, da so jo dolž
ni varovati vsi člani kolek
tiva, vsi organi v podjetju in 
tudi tisti, ki opravljajo za 
podjetje neke naloge. Prav 
tako je določeno, da so vsi 
tisti, ki zapustijo podjetje, ali 
nehajo delati v njem tudi po
tem še dolžni čuvati katero
koli tajnost.

2. Poglavje nosi naslov »Na
čini in oblike informiranja« in 
ureja neposredno ter posred
no načine posredovanja in
formacij. Med neposrednimi 
načini našteva predvsem zbo
re delavcev, sestanke in uva
jalne seminarje. Zbori delav
cev so urejeni v 5. členu in 
je zanje določeno, da so na
čin informiranja in vključe
vanje delavcev v razpravo 
pred sprejemom splošnih 
aktov podjetja, perspektivne
ga programa, letnega gospo
darskega načrta in v drugih 
primerih, ko je potrebno do
biti formalna stališča članov 
delovne skupnosti.

Najpogostejši način za ne
posredno informiranje delav
cev so sestanki, ki se uporab
ljajo predvsem za sprejem 
mesečnih operativnih planov, 
obravnavo njihove izvršitve 
in za obravnavo ter odloča
nje o pomembnejših vpraša
njih podjetja kot celote ali 
posameznih delovnih enot.

O obliki, ki pomeni reali
zacijo s statutom in drugimi 
splošnimi akti urejenih načel' 
o informiranju novih delav
cev pred vstopom na delo.

Med posrednimi načini in
formiranja je najpomembnej
še tovarniško glasilo, ki je 
namenjeno informiranju de
lavcev o vseh pomembnejših 
vprašanjih gospodarskega in 
družbenega življenja. Organi 
in način izdajanja glasila se

podrobneje uredijo s poseb
nim poslovnikom. Za glasi
lom ureja pravilnik vsebinsko 
opredelitev biltena, ki se iz
daja po potrebi in služi hi
tremu in učinkovitemu obve
ščanju o najaktualnejših za
devah.

Svoje mesto v pravilniku je 
dobilo tudi ozvočenje, za 
katero ee je že pred časom 
pokazalo, da je lahko zelo 
uspešno sredstvo za informi
ranje in sprostitev delavcev 
med odmori.

Razen oglasnih desk ureja 
pravilnik tudi plakate, leta
ke, različne razstave in druge 
oblike, ki se uporabljajo v 
primerih, ko gre za posebno 
pomembne akcije na gospo
darskem, poslovnem ali sa
moupravnem področju.

V tretjem poglavju je ure
jena organizacija informativ
ne dejavnosti, ki se deli na 
dejavnost, namenjeno članom 
kolektiva in na dejavnost, 
namenjeno javnosti. Za infor
mativno dejavnost v podjetju 
skrbi informativna služba, ki 
samostojno organizira način 
posrednega informiranja, za 
katere je tudi odgovorna. Ne
posredno informiranje je v 
pristojnosti vodij delovnih 
enot in oddelkov, informativ
na služba pa nastopa pri tem

le kot tehnični izvajalec.
Zanimivejše je določilo v 

pravilniku, ki skuša zagoto
viti čim boljšo in stalno po
sredovanje informacij infor
mativni službi in določa, da 
so za posredovanje informacij 
informativni službi odgovor
ni vodilni delavci in tajništvo 
organov upravljanja. Dejstvo 
je namreč, da se pri vodilnih 
delavcih in v tajništvu orga
nov zbira največ informacij, 
od koder jih črpa informativ
na služba.

V trenutku, ko informativ
na služba sprejme določeno 
informacijo, se začne pro
ces informativne dejavnosti 
usmerjen v kolektiv. Infor
mativna služba mora namreč 
informacijo oceniti in se nato

odločiti na kakšen način, to 
je posredno ali neposredno 
in v kakšni obliki — tovar
niško glasilo, bilten, oglasna 
deska ali plakat, jo bo po
sredovala kolektivu. Zato je 
popolnoma logično določilo 
16. člena, ki nalaga informa
tivni službi dolžnost, da mo
ra tekoče informirati kolektiv 
o poslovanju podjetja in po
sameznih enot, predvsem pa 
o delu in sklepih delavskega 
sveta ter vseh izvršilnih or
ganov v podjetju. Javnost

dela vseh organov v podjetju 
je lahko omejena le z dolo
čili o najrazličnejših zvrsteh 
tajnosti, ki nastaja v podjet
ju ali podjetje z njo razpo
laga. Ker gre za izredno zah
tevno in občutljivo vpraša
nje, pri katerem prihaja do 
izraza poslovna politika pod
jetja, je informiranje o zade
vah, ki so označene za taj
nost zadržana in izključna 
pristojnost glavnega direk
torja.

Drugo področje informativ
ne dejavnosti, o katerem smo 
že govorili je informiranje 
javnosti o življenju in doga
janju v podjetju. Zato dejav
nost je nesporno, da mora 
stremeti predvsem za tem, da 
se v javnosti ustvari o pod
jetju kar najugodnejše mne
nje. Ker že po svoji osnovni 
dejavnosti komercialni sektor 
in v njegovem okviru biro za 
ekonomsko propagando vpli
va na javnost, je logično, da 
je tudi informiranje v njihovi 
pristojnosti. Ker pa v naši 
organizacijski strukturi po
znamo tudi informativno služ
bo, ki je oz. ki naj bi bila 
najbolje informirana služba v 
podjetju, je prav, da njeno 
dejavnost razširimo tudi na 
informiranje na vzven. Tako 
smo prišli do razdelitve tega 
področja, in sicer tako, da je 
informiranje javnosti v zade
vah tehničnega in komercial
nega značaja v pristojnosti 
Biroja za ekonomsko propa
gando, informiranje javnosti 
o zadevah družbenega in sa

moupravnega značaja zanimi
vih zanjo, pa je v pristojno
sti informativne službe.

Pri urejanju informativne 
dejavnosti na vzven smo s 
temi določili šele na začetku 
problematike, ker se bomo 
morali tako kot pri informi
ranju na vznoter odločiti za 
načine in oblike, ki jih bomo 
pretežno uporabljali. Razen 
te dejavnosti pa se pojavlja 
še druga, katere ne uporab
ljamo in predvsem ne pro
gramiramo, ampak nastane

zaradi interesa splošnih druž
benih medijev — tiska, radia 
in televizije. Gre za to, da 
dostikrat informiramo javnost 
o našem delu in življenju na 
iniciativo novinarjev in re
porterjev, ki menijo, da bodo 
lahko neko vprašanje ali pro
blem dobro obdelali, če bodo 
v material vključili tudi naše 
podjetje. V predlogu pravil
nika je predvideno, da bi se 
naj vsi tisti, ki bi karkoli že
leli vedeti o Saturnusu in to 
publicirati, obrnejo na infor
mativno službo, ki jim bo 
odgovorila sama ali pa jim 
bo preskrbela odgovore oz. 
organizirala kontakt z odgo
vornimi delavci v podjetju. 
Informativna služba bo mo
rala o teh kontaktih tudi vo
diti tekočo evidenco.

Za informativno dejavnost 
so še kako zainteresirani tudi 
organi upravljanja in izvršilni 
organi, ki s svojimi sklepi in 
stališči to dejavnost usmerja
jo in vplivajo na njeno ka
kovost. 26. člen določa v 
skladu z določili statuta pod
jetja, da so glavne odločitve 
o informativni dejavnosti v 
pristojnosti delavskega sveta, 
v okviru teh odločitev pa sa
mostojno sklepa o razvoju, 
oblikah in programu informa
tivne dejavnosti Odbor za 
informiranje, ki pri tem 
opravlja zlasti naslednje za
deve:

— obravnava program in
formativne dejavnosti in ga 
predlaga delavskemu svetu v 
sprejem

— predlaga delavskemu 
svetu predračun izdatkov za 
predvideni program informi
ranja in v okviru odobrenih 
sredstev odloča o akcijah, 
predvsem pa o oblikah infor
miranja

— obravnava pravilnik o 
informiranju in poslovni taj
nosti in ga predlaga delavske
mu svetu v sprejem

— sprejema poslovnik o 
izdajanju glasila delovnega 
kolektiva

— izvoli uredniški odbor 
tovarniškega glasila

— obravnava analize infor
mativne službe o informira
nosti delavcev in sprejema 
ukrepe za izboljšanje in več
jo vsestranost.

(Nadaljevanje prihodnjič)

»BRAČ — PLASTIKA«
PROIZVAJA EMBALAŽO 

ZA FARMACIJO

V Sutivanu je začela obra
tovati novo zgrajena tovarna 
za proizvodnjo plastičnih ar
tiklov »Brač-plastika«. Naj
večji del kapacitete je anga
žiran na proizvodnji embalaže 
za kritje potreb domače far
macevtske industrije.

Nove tovarniške hale so 
postavljene na prostoru v ve
likosti 700 m2, za katero je 
delovni kolektiv dal 2 milijo
na dinarjev. V tovarni so za
čeli delati novi stroji, kuplje
ni v Zvezni republiki Nemčiji. 
S tem je pravzaprav odprt 
proces popolne modernizacije 
v tem kolektivu, za katerega 
so v prihodnjem srednjeroč
nem planu planirali naslednja 
2 milijona dinarjev za novo 
opremo.

Pres-servis

Kadar je delo podobno, kot tu ob montažnem traku, se da marsikaj pogovoriti, ne da bi delo 
zato trpelo — temu pravimo neposredna oblika informiranja, kot so tudi sestanki, ki se šte
jejo za najbolj učinkovito. Žal se te oblike v tako velikem kolektivu ne da koristiti brez te
žav. Kljub vsemu pa bi po obratih enkrat mesečno morali biti sestanki.
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Samoupravni 
organi 
v decembru 
in januarju
• 4. decembra je bila 7. 

seja odbora za gospodarska 
Vprašanja z namenom, da do
ločijo vrednost točke za me
sec november.

8 s. decembra je bila 7. 
seja odbora za delovna raz
merja in izobraževanje. Na 
tej seji so obravnavali analizo 
odsotnosti z dela in vprašanja 
druge delovne discipline ter 
nekaj kadrovskih primerov. 
Vsled pomembnosti zaključ
kov te seje posredujemo skle
pe v celoti:

.1 Delovni čas za vse člane 
kolektiva le z izjemo glavne
ga direktorja je določen:

dopoldanska izmena od 6 
do 14. ure,

popoldanska izmena od 14. 
do 22. ure,

nočna izmena od 22. do 6. 
ure,

DE tiskarna mora proučiti 
možnost uvedbe delovnega 
časa od 6. do 14. ure.

2. Direktorji obratov in 
sektorjev morajo biti dnevno 
obveščeni o zamudnikih.

3. Pravna služba mora izde
lati sistem odgovornosti oz. 
disciplinskih ukrepih za za
mudnike.

4. V obratih in sektorjih je 
treba uvesti dosledno eviden
co vseh odsotnosti z dela s 
točnimi podatki (ime, priimek, 
vzrok, ura izhoda in čas po
vratka).

5. Službene izhode podpi
sujejo direktorji obratov in 
sektorjev, oz. od njih poobla
ščene osebe.

Izhodni listi za privatne iz
hode se morajo dvigniti do
7. ure dopoldan, za popoldan
ske izhode pa do 14. ure zato, 
da je o izhodu pravočasno 
obveščen obratovodja.

Na izhodni listek se mora 
vpisati mesto, kamor je dela
vec namenjen, v primeru, da 
gre za službeni izhod.

V primeru, da gre za pri
vatni izhod, ki je dovoljen le 
ko gre za nujne opravke (so
dišče, nesreča, zdravnik — 
specialist in podobno), pa 
sme izhod trajati največ 4 ure.

6. Med delovnim časom se 
delavcev razen v zares nujnih 
primerih ne sme klicati z de
lovnih mest.

.7 Za vsako nadurno delo 
se izda pismeni nalog s pri
imkom in imenom osebe, ki 
ga bo opravljala ter predvide
ni čas dela. Po opravljenem 
delu odda delavec listek vra
tarju.

8. Komisija za družbeno 
prehrano in vodstvo menze 
naj proučita in pripravita 
predlog za vzpostavitev di
scipline glede prihodov na 
malico in kosilo.

9 .Splošni sektor mora iz
delati predlog evidence do
mačih in tujih obiskov.

10. Kadrovska služba izde
la do konca marca skupno z 
direktorji obratov in sektor
jev plan dopustov za leto 
1971.

11. Javljanje dopustov po 
telefonu se ne bo upoštevalo.

RAZVESELJIVO ŠTEVILO ČLANOV, 
KI SO PRIPRAVLJENI DATI KRI

V januarju so bile vsem članom kolektiva razde
ljene vprašalne pole o krvodajalstvu. S temi vprašal
niki je koordinacijski odbor za krvodajalstvo želel 
ugotoviti število članov kolektiva, ki so kri že dali 
ali jo redno dajejo in one, ld so jo v prihodnje pri
pravljeni dati.

Vrnjenih in izpolnjenih je bilo 1320 vprašalnikov.
Iz njih je razvidno, da imamo čez 30 članov, ki so dali 
kri že po 7-kral" in večkrat, da je čez 200 članov kri 
pripravljeno dati. In kar je še posebej zanimivo: vsi 
mladoletniki so napisali, da so kri pripravljeni dati.

Za vzrok, da kri niso pripravljeni dati je največ 
članov napisalo slabokrvnost, kar je naše zdravstvene 
delavce naravnost presenetilo, saj večino teh članov 
ni nikoli v ambulanto. Nekaj jih je tudi odkrito napi
salo, da se bojijo.

Zdravstvena služba je vse tiste, ki zaradi mlado- 
letnosti ali iz drugih njim znanih zdravstvenih vzrokov 
ni priporočljivo, da dajo kri, že izločila. Za vse druge 
pa bo prva letošnja krvodajalska akcija S. in 11. fe
bruarja, časovno prilagojena za delavce obeh izmen.

Pričakujemo velik odziv, saj pri dobrih velikih stva
reh Saturnužani nismo nikoli zaostajali.

V prihodnji številki našega glasila pa bomo nekaj 
krvodajalcev pobliže predstavili.

♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦♦

niti se ne bo reševala nejav- 
ljena odsotnost z dela.

12. Člani odbora so se za
vzemali za uvedbo ur, ki od
tisnejo čas prihoda na delav
čevo kartico. Ure bi bile na
meščene v vsakem obratu za 
ostale službe pa bi bila skup
na ura pri vratarju.

13. Problem odsotnosti bo
do obravnavali posamezni ob
rati ter nam posredovali 
predloge.

14. Tehnični sektor naj pro
uči možnost uvedbe popol
danskega dežurstva, ker ra
zen preddelavcev v popoldan
skem času ni nikogar v pro
izvodnji, ki bi skrbel za red 
in disciplino.

15. Odbor je odobril na
slednje prošnje:

— VILAR JANEZU se odo
bri šolnina za 2. letnik stroj
ne šole v vrednosti 140.000 
S din.

— NIKOLIČ STANIMIRJU, 
izrednemu študentu 2. stopnje 
fakultete, ki je za 2. stopnjo 
opravil že polovico izpitov, se 
odobri šolnina in študijski 
dopust (strojna fakulteta).

— DOLNIČAR MARKU 
(strojna delavnica) se odobri 
povračilo šolnine izrednega 
študija na kovinski šoli v 
Ljubljani s pogojem, da študij 
uspešno konča.

— ING. GRUM JANEZU 
— 3. stopnja fakultete, se 
odobri študijski dopust (samo 
ob delovnih sobotah).

— Tov. KATJA KIRN — 
študent 2. letnika ekonomske 
fakultete z aktivnim znanjem 
francoščine in angleščine ter 
pasivnim znanjem nemščine 
se po uspešno opravljeni pre
izkusni dobi sprejme v redno 
delovno razmerje.

16. Z ozirom na to, da je 
nastal med člani kolektiva

večji interes za nadaljnje iz
obraževanje na različnih šo
lah, je za odobritev študijskih 
dopustov potrebno tudi so
glasje direktorjev obratov in 
sektorjev.

8 18. decembra je bila 4. 
seja odbora za tehnično in po
žarno varnost. Na tej seji so 
bili predvsem obravnavani že 
stari sklepi, ki pa se še niso 
uresničili. Tako o poučevanju 
delavcev ob priliki premešča
nja na druge stroje, o ponov
ni zadolžitvi varnostnega teh
nika za preizkus znanja o var
nosti, o ureditvi smetišča, ki 
je še posebno zanemarjen v 
II. izmeni, o potrebi po ozvo
čenju tovarne za primer poža
ra, in o kontroli gasilnih apa
ratov v počitniških domovih.

8 19. decembra je bila 8. 
seja odbora za gospodarska 
vprašanja s tremi točkami 
dnevnega reda: 1. Razprava 
o osnovah gospodarskega pla
niranja za leto 1971; 2. Raz
prava o gradivu, sestavljenem 
po sklepih seje odbora z dne 
27. oktobra 70; 3. Obravnava 
obračuna poslovanja v ob
dobju januar—november.

8 21. decembra je bila 9. 
seja odbora za gospodarska 
vprašanja. Na tej seji so čla
ni odbora nadaljevali razpra
vo z zadnje seje ter razprav
ljali še o poročilu z razprav 
o stroških po posameznih 
DE; o značilnostih skladišč
nega poslovanja v letu 1969/ 
/70; o problematiki nadur,- o 
obračunu poslovanja v letu 
1970.

8 25. decembra je bila 10. 
seja odbora za gospodarska 
vprašanja posvečena točkam 
dnevnega reda: 1. Razprava 
in sprejem predloga osnov 
gospodarskega planiranja za

leto 1971; 2. razprava o pred
logu glavnega direktorja o 
spremembi kategorizacije ne
katerih delovnih mest; 3. do
ločitev vrednosti točke in 
vprašanje novoletne nagrade.

8 8. januarja je bila 5. seja 
delavskega sveta podjetja, na 
kateri so razpravljali in spre
jeli predlagani gospodarski 
plan za leto 1971, sklenili, da 
postanemo član novo usta
novljenega združenja CIV 
(Centar za izpitivanje delova 
i opreme motornih vozila«) s 
članom v upravnem odboru 
tega združenja inž. Marjanom 
Gostinčarjem in namestnikom 
inž. Tomom Permetom. V zad
nji točki so izvolili člane za 
odbor za narodno obrambo.

8 15. januarja je bila 4. se
ja odbora za informiranje. Na 
tej seji so pripravili dokončni 
predlog pravilnika o informi
ranju, ki bo dan v razpravo 
ter poslovnika in izdajanju 
glasila. Izvolili so tudi nov 
uredniški odbor »Glas Satur
nusa«, katerega člani so: Mi
količ Miloš — predsednik, 
Fani žužek, Franc Dražen, 
Slavko Gerlica, Anamarija 
Vcrden, Tomo inž. Perme in 
Majda inž. Korošec.

8 is. januarja je bila prva 
seja odbora za narodno ob
rambo, kjer so si razdelili de
lovne naloge in v smislu za
konskih določil o narodni 
obrambi dogovorili za izvr
šitve najnujnejših potreb.

8 23. januarja je bila seja 
komisije za ugotavljanje krši
tev delovnih dolžnosti in ugo
tavljanje škode. Obravnavali 
so 12. kršilcev delovne disci
pline zaradi odsotnosti z dela, 
prilaščanja tuje lastnine, pija
nosti in podobno. Dva od teh 
sta že pred časom seje več 
dni izostala z dela.

Izvoljen je odbor 
za narodno obrambo

Na podlagi 57. člena zako
na o narodni obrambi imajo 
delovne organizacije dolžnost 
in pravico sodelovati pri 
obrambi dežele in so v ta na
men dolžne opravljati ustrez
ne priprave na področju na
rodne obrambe ter izvrševati 
obveznosti in dolžnosti, ki jih 
določa zakon.

Da bi delovna organizacija 
zadostila tem dolžnostim je 
dolžna sestaviti svoje načrte 
za obrambo, in sicer:

1. Vojni načrt, to je načrt 
za organizacijo dela in pro
izvodnje v vojnih pogojih. 
Zagotavlja se potrebna teh
nična dokumentacija, delovna 
sredstva in predmeti dela ter 
strokovno usposabljanje ka
drov za delo v vojni.

2. Razvojni načrt, to so na
črti za obrambo in zaščito 
svojih ljudi in sredstev ter v 
zvezi s tem ustanavljajo, 
opremljajo in poučujejo svo
je enote teritorialne obrambe 
in civilne zaščite, zagotavljajo 
potrebna sredstva in oprav
ljajo druge ukrepe za zaščito 
in reševanje pred vojnimi 
akcijami.

Za vso to aktivnost je od
govoren delavski svet delov
ne organizacije, v ta namen

pa ustanovi odbor za narod
no obrambo — štab.

Naš delavski svet je že 
imenoval člane odbora za na
rodno obrambo. Ti so: Zdrav
ko Rakušček — predsednik, 
Lovro inž. Verčko — pod
predsednik, Janez Deisinger 
—• član, Karel Smrekar — 
član, Slavko Gerlica — član, 
Ciril Vidmar — član, Viktor 
Gvardjančič — tajnik.

Najvažnejše naloge štaba 
za narodno obrambo se v 
našem statutu precizirajo v 
členu 79, in to:

— sprejema vojni načrt 
podjetja in predlaga DS raz
vojni načrt ter oba usklajuje 
z ustreznimi občinskimi na
črti;

— vodi in usklajuje kon
kretne obrambne priprave 
delovne enote in enot civilne 
zaščite ter programira in or
ganizira ustrezen strokovni 
pouk;

— z Mestnim svetom in z 
upravnim organom za narod
no obrambo ter z organi dru
gih organizacij — podjetji — 
usklajuje organizacijska vpra
šanja ;

— skrbi za izvedbo ukre
pov pripravljenosti v nepo
sredni vojni nevarnosti in v 
vojni,-

— razporeja delavce v eno
te teritorialne obrambe, v 
enote civilne zaščite, obvez
nike delovne obveznosti pa 
na delovna mesta;

— organizira seznanitev de
lavcev z ukrepi v primeru 
vojne;

— predlaga DS ukrepe za 
razvoj in izpopolnjevanje 
obrambnih priprav ter sred
stva zanje.

Za realizacijo obrambnih 
priprav in zaščito ljudi in 
sredstev v našem podjetju se 
formira teritorialna enota 
podjetja v okviru enot sploš
nega ljudskega odpora in štab 
civilne zaščite, na katerega so 
vezana sledeče enote:

— enota za obveščanje in 
alarmiranje,

— enota za tehnično reše
vanje,

— protipožarna enota,
— sanitetna enota,
— enota reda in varnosti,
— RBK enota (radiološka,

biološka, kemijska),
— in RBK enota za dekon

taminacijo ljudi (za skupne 
potrebe)

— skupno bo v teritorialni 
enoti in v enotah civilne za
ščite zajeto preko 100 članov 
našega kolektiva.
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| Konferenca o 
telesni kulturi 
in rekreaciji
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Večkrat slišimo »splošen napredek Jugoslavije je velik« 
ali včasih še ... »izreden« in podobno. Tega se ne da zanikati. 
Naš splošni napredek je res velik. Toda to je tako kot s po
vprečjem osebnih dohodkov. Eni visoko, drugi globoko nizko. 
So področja, ki se počasneje razvijajo in so zato zaostala daleč 
zadaj. Eno od teh področij je telesna kultura, ki je ostala ne
razvita in našim ljudem neprilagojena, tako da se jo le malo 
poslužujejo.

O tem spoznanju je govori
la problemska konferenca o 
telesni kulturi, ki jo je sredi 
januarja organizirala Zveza 
mladine Slovenije. Splošna 
ugotovitev na tej konferenci 
je, da smo s telesno kulturo 
globoko zabredli in da se to 
očitno pozna na telesni pri
pravljenosti občanov, kar ka
žejo tudi rezultati raznih mer
jenj o fizični vzdržljivosti na
šega človeka. Zato je skrajni 
čas, da telesna kultura in re
kreacija najdeta svoje mesto 
v naši samoupravni družbi in 
seveda tudi v proračunu.

Pozivom te konference vsej 
šolski in delovni mladini v 
Sloveniji, se je odzvala tudi 
naša organizacija ZM, ki je v 
ta namen 19. januarja organi
zirala konferenco o telesni 
kulturi v naši delovni organi
zaciji.

NAMEN KONFERENCE
Osnovni namen konference 

je bil, da mladina skupaj s

predstavniki športnega in re
kreacijskega življenja v kolek
tivu analizira obstoječe stanje 
in poišče oblike ter načine, 
da bi tega v skupnem progra
mu še izpopolnili.

Skupna ugotovitev je bila, 
da je le malo delovnih orga
nizacij, ki imajo področje re
kreacije in telesne kulture ta
ko obdelano kot Saturnus. 
Tako razgibano in s tolikimi 
oblikami, da v njih lahko naj
de svoje mesto sleherni član 
kolektiva.

Celotna rekreacijska in 
športna aktivnost je grajena 
na samoupravnem organu — 
odboru za družbeni standard 
in rekreacijo, ki ima še po
možne organe kot so: komisi
ja za upravljanje in poslova
nje počitniških domov in ko
ordinacijski odbor športnih 
sekcij.

Za letni oddih in izletništvo 
imamo dom v Velem Lošinju, 
dom v Kranjski gori, kočo na 
Mali planini in 8 ležišč v bru
narici na Voglu.

DRUGA PLAT ZVONA — ALI DVOGOVOR
— Tovariš direktor, prišel...
— Da, da, prišel — spet oni...
— Da, tovariš direktor, prišel sem ...
— Kot vedno — saj sem vedel...
— Vam povedati, da nočejo ...
— Kaj nočejo, saj do sedaj o tem ni bilo problema. 

Neštetokrat smo prestavili ves oddelek — ose stroje, 
pa so vedno hoteli. Saj so imeli nadure, akorde in še 
kaj...

— Ne, tovariš direktor, nočejo priti priklopiti ti
stega ...

— Tistega, kotliča — naprave za preizkus, ki leži 
zavržen ob oknu? ...

— Ne, ne, tov...
— A, da, ne to, torej naprave za piano svetlobo, ki 

kaže »ŠKART«? ...
— Ne, ne. Ta luč sedaj sveti na moji — na naši 

mizi...
— Ja, kaj pa potem?... A, da, PEČ? No ja, ali je 

ta sploh rentabilna? To že, da s svojimi 60 KW posuši 
nekaj krp v eni uri, zdi pa se mi, da je ne bi bilo treba 
niti priklopiti...

— Ne gre za to peč, gre za...
— Morda za potrgane svetilke, ki jih vedno lomi 

viličar, za spremembo tudi kak nem zvočnik in še in 
še...

— Ne, ne, za tisti stroj gre...
— Ki je prišel zadnji? Nov, pa nihče ne ve, kako 

dela, ali naj se vrti na levi ali desni električni tok, kdo 
ima načrte zanj. No ja, naj pride sem grešni kozel.. .

— Tovariš direktor, veliko veste, toda jaz bi vam 
povedal še marsikaj, kar...

— Ne, ne vi. Naj pove še nekaj grešni kozel-
VSAKA STVAR ZAHTEVA SVOJ ČAS!
UČIMO SE NA NAPAKAH!
NE IŠČIMO KRIVCA ZA SVOJE NEZNANJE!
DELAJMO TAKO, DA BOMO VEDELI, KAJ DE

LAMO!
NE SPODMIKAJMO STOLA STOJEČEMU ČLOVE

KU!
in še nazadnje:
POSLUŠAJMO OBE STRANI ZVONA!!

Slavko Jakič

Za športno rekreativno de
javnost obstajajo »kegljaški 
klub Saturnus«, planinsko 
društvo »Saturnus«, strelska 
sekcija, nogometna sekcija, 
smučarska sekcija in namizni 
tenis. Prav sedaj se ustanav
ljajo še šahovska in plavalna 
sekcija.

Za telesno kulturo in rekre
acijo imamo na voljo vse te
lesno kulturne objekte šport
nega kluba »Slovan«, za kar 
obstaja poseben urnik dni in 
ur, ki so na voljo našim de
lavcem.

Pri tem ne smemo pozabiti, 
da je poskrbljeno tudi za du
hovno kulturo. V ta namen 
imamo plačane sedeže v Dra
mi, Operi in Mestnem gleda
lišču.

Priznanje
mladinski
organizaciji v.-* v
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AKTIVU ZVEZE MLADINE 
TOVARNE SATURNUS 

22 XII 1970

Oblik je vsekakor dovolj. 
Problem obstoja:

1. Pri rekreaciji v odmoru 
med delovnim časom. Tega 
po vsej verjetnosti še dolgo 
ne bomo sposobni odstraniti, 
ker je močno pogojen z loka
cijo tovarne, ker nam pri
manjkuje prostora za parke 
in rekreacijske objekte in ker 
smo le del jugoslovanske ce
lote s svojsko mentaliteto o 
tej obliki aktivnosti.

2. Pri premajhni zainteresi
ranosti članov kolektiva, da 
bi se polno posluževali vseh 
teh oblik — to velja še po
sebej za ženski spol in mladi
no.

Slednji problem predstavlja 
za našo mladinsko organiza
cijo najvažnejšo delovno za
dolžitev — na tem področju 
aktivnosti.

Navdušiti in vključiti našo 
delovno mladino — še pose
bej pa naše tovarišice — v 
vse te obstoječe oblike rekre
ativne dejavnosti, jih tako 
duhovno in fizično osvobajati 
ostankov prastare mentalite
te, da je ženska zato, da »dela 
in rodi« pomeni obenem: kre
piti delovno sposobnost de
lavcev podjetja in trdnost 
naroda. To je pomembna na
loga!

Kaj je potomstvo napravilo 
za nas? Niči Prav to delam 
tudi jaz za potomstvo.

Saturnuški mladinski aktiv 
je v znak priznanja za uspeš
no in dolgoletno sodelovanje 
z vojaki-graničarji (vojašnica 
na Zaloški cesti) dobil ob 22. 
decembru, dnevu JLA, »Pla
keto JLA«.

Delegacija graničarjev nam 
je plaketo izročila na sam 
praznik in nas pravzaprav 
prijetno presenetila. Plaketo 
je sprejel predsednik aktiva 
Silvo Ržen, prisotna pa sta 
bila še v. d. direktor sploš
nega sektorja Peter Marn in 
Miloš Mikolič.

V obrazložitvi odločitve za 
podelitev tako velikega pri
znanja JLA so poudarili pred
vsem uspešno sodelovanje v 
letih 1968 in 1969. Skupno 
praznovanje pomembnih praz
nikov, športna srečanja, kul
turne in zabavne prireditve, 
posebno pa še ogledi tovarne 
in organizacija razgovora in 
seznanjanja vojakov njihove 
enote s samoupravo in de
lom kolektiva, je bistveno 
vplivalo na njihovo počutje 
in bivanje med odsluženjem 
roka v Ljubljani. Pri tem pa 
je potrebno poudariti še to, 
da je bil prav aktiv ZM po
budnik za pomoč in poveza
vo s Saturnuškimi mladinci 
in vojaki.

V nadaljevanju razgovora 
pa smo ugotovili, da je prav 
v letu 1970 prišlo do zastoja 
v medsebojnem sodelovanju z 
obeh strani. Enota graničar
jev se je namreč preselila iz 
vojašnice na Zaloški cesti na

Metelkovo ulico, mi sami pa 
smo imeli znane težave z vod
stvom organizacije ZM. Ker 
je pri nas sedaj stanje ure
jeno in vsled velike poveza
nosti armije s prebivalstvom 
smo zaključili razgovor z ob
ljubo o nadaljevanju sodelo
vanja v najuspešnejših obli
kah; to so športna srečanja, 
ekskurzije in razgovor o to
varni ter družbeno-politično 
izobraževanje ob pomoči stro
kovnega kadra v JLA. V fe
bruarju ali marcu bo delega
cija našega aktiva obiskala 
njihovo enoto, kjer se bodo 
seznanili z življenjem v njej 
in konkretizirali dogovorjene 
oblike medsebojnih stikov in 
poiskali še nove.

Plaketa JLA je tako spod
buda in obveza za vse nas.

Miloš Mikolič

Ne bi se smeli sramovati 
siromaštva. Veliko več je lju
di, ki bi se morali sramovati 
svojega bogastva.

Sreča — to so nova vrata, 
pred katerimi kot tele stoji 
nesrečnik.

So ljudje, ki se jim srca 
krčijo v enakem razmerju, v 
kakršnem se jim širijo denar
nice.

i V *
L fc' afSBK* 'V, j

To so mlade tovarišice ali, kot pravimo učeno, »ženska mladina«, ki jih ne moremo in ne 
moremo navdušiti za družbeno politično delo ali za naše športne sekcije. No, za te na po
snetku to ne velja tako dobesedno, saj je bil ta posnetek narejen na mladinski konferenci.
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Osebni dohodki ------ ----- ---------
v občini Moste-Polje j C£erie in

\ occjanirtaci ja
| p&M&n

Na 19. seji obeh zborov 
skupščine občine Moste-Polje, 
ki je bila 24. decembra, so 
bile sledeče pomembnejše toč
ke dnevnega reda:

— Poročilo o izvrševanju 
sklepov 18. seje

— Odborniška vprašanja in 
zahteve po pojasnilih

— Poročilo o nadomestnih 
volitvah

— Problematika poslovne
ga uspeha delovnih organiza
cij in izplačanih osebnih do
hodkih

— Razprava o osnutku za
kona o skladih skupnih re
zerv in o uporabi njihovih 
sredstev

— Finančne in davčne za
deve

— Uvedba postopka za 
redno likvidacijo gostinskega 
Podjetja »Slovenske gorice — 
Ptuj«.

Ker so osebni dohodki ved
no zanimiva tema, se bomo 
več dotaknili te točke, ki jih 
obravnava. Posredujemo vam 
kratek povzetek prikaza giba
nja osebnih dohodkov v ob
čini Moste-Polje v letu 1970:

Povprečno izplačani oseb
ni dohodki na zaposlenega so 
se na območju občine v ob
dobju januar-november pri
merjalno z istim obdobjem 
Preteklega leta povečali za 
20 %. Gospodarska in nego
spodarska dejavnost izkazuje
ta približno isto stopnjo po
rasta.

Povprečni osebni dohodki 
v gospodarstvu občine so sc 
•gibali med 960 in 2600 di
narjev ter v negospodarstvu 
med 990 in 2200 din.

— Dinamika izplačanih 
osebnih dohodkov po posa
meznih mesecih v letu 1970 
kaže sicer nekoliko večja ob
časna periodična izplačila v 
zadnjih mesecih letošnjega 
leta, vendar ne predstavlja 
bistvenega odstopanja od di
namike preteklih mesecev.

— Iz razporeditve zaposle
nih v velikostne razrede me
sečnega osebnega dohodka je 
razvidno, da je v mesecu sep
tembru 3,4 11 o vseh zaposle
nih prejelo osebni dohodek 
nižji od 800 din ter da pre
težni del te kategorije zapo
slenih odpade na gospodar
stvo. v primerjavi s stanjem 
v mesecu marcu, ko je na to 
kategorijo zaposlenih odpad
lo skoraj 8 % vseh zaposle
nih, pomeni to dokajšnje iz
boljšanje.

Pomembno je tudi, da je 
Preko polovice vseh zaposle-

. O vseh najvažnejših doga
janjih v kadrovskem sektor
ju v letu 1970 je bilo napisa- 
Uo že v novoletni številki 
uašega časopisa.

V zadnjem mesecu pretek
la leta smo sprejeli v de

lovno razmerje šest novih

nih po razponu osebnega do
hodka med 1000 in 1800 di
narjev.

— Razmerje med najnižjim 
in najvišjim izplačanim oseb
nim dohodkom v mesecu sep
tembru so v posameznih de
lovnih organizacijah zelo raz
lična in se gibljejo v razmerju 
1 :2 do 1 : 7,5.

Velike razlike obstajajo tu
di med posameznimi delov
nimi organizacijami v izpla
čanih na j nižjih osebnih do
hodkih, tako da so se ti gi
bali v razponu od 600 do 
1521 dinarjev; prav tako pa 
obstajajo velike razlike tudi 
v največjih izplačanih oseb
nih dohodkih, ki so se gibali 
v razponu od 200 do 7000 
dinarjev.«

V gospodarstvu so imeli 
letos najvišje povprečen OD 
v prometni dejavnosti (SAP 
in Javna skladišča), in sicer 
1600 do 2060 dinarjev. Poleg 
teh se najvišje povprečni OD 
izkazuje še v Toplarni, Teolu, 
Kolinski in Indosu. Pri tem 
je treba upoštevati kadrov
sko strukturo in dejavnost.

Razlike med najnižjim in 
najvišjim izplačanim oseb
nem dohodku so znatno več
je v gospodarstvu kot nego
spodarstvu, kar je pogojeno 
tudi z različno kvalifikacijsko 
strukturo zaposlenih v teh 
dejavnostih. Razmerja pa se 
močno razlikujejo tudi zno
traj gospodarskih panog, saj 
imamo vrsto gospodarskih 
organizacij, kjer je bil naj
višji OD od 6- do 7-krat večji 
od najnižjega (Žito — poslov
na enota Šmartinska c., Ko
linska, Vektor, AE — kmetij
ski obrati, Ellux, Papirnica, 
Izolirka, Saturnus). Razmerja 
v negospodarstvu pa se veči
noma gibljejo 1 ; 3.

Največ delavcev z nizkimi 
OD odpade na gospodarstvo, 
in sicer kar 90 % nekvalifi
ciranih delavcev. Od podjetij 
za mesec september vodi Sa
turnus s 109 zaposlenih z 
osebnim dohodkom do 800 
dinarjev.

In še ena posebnost: naj
nižji osebni dohodek v sep
tembru 600 din je bil izpla
čan z Železniško gradbenem 
podjetju, najvišji pa v Kolin
ski 7214 dinarjev.

Najvišji povpreček OD v 
novembru so izplačali v Olmi 
(3855 din), najnižji pa v Žimi 
(990 din) in v knjižnici Jožeta 
Mazovca (941 din).

delavcev; delovno razmerje 
je prekinilo 15 nekvalificira
nih delavcev.

V mesecu decembru so se 
vrnili iz JLA 4 sodelavci: 
Bojan Anžur, Marjan Ambrož, 
Marjan Kolenc in Janez Klan- 
der.

Na odsluženje kadrovskega 
roka je odšel Vojko Maksi
movič.

V mesecu januarju priča
kujemo iz JLA še deset fan
tov — naših delavcev.

Te dni sprejemamo prija
ve za učenje tujih jezikov. 
Prednost bodo imeli tisti de
lavci, ki jim je tuj jezik po
treben pri njihovem delu.

Kristina Kolanž, sestra fran
coskega politika in avtorja 
»Ameriških izzivanj« Žak Žak 
Servan Šrebera, je napisala 
knjigo z naslovom »Žena in 
menandžment«. Sama je nad 
uspehom knjige presenečena, 
kajti knjigo prebirajo v glav
nem le možje.

Več kot 120.000 kupcev je 
v kratkem kupilo knjigo »Že
na in menandžement«, ki pa 
je ena od najbolj interesant
nih na francoskem knjižnem 
trgu. Avtorica ima presenet
ljivo pojasnilo za uspeh svoje 
knjige: »Napisana je na na
čin, da veliko mož prvič spo
zna, kaj menandžement sploh 
pomeni«.

Prva njena teza o me
nandžment pomeni: »Organi
ziranje se da naučiti«. Resni
ca, samo tedaj, če se moder
na žena potrudi, da študira 
literaturo o menandžmentu, 
namesto, da bi prebirala ilu
stracije o modi, kot je to 
revija »Elle«. Gospa Kolanž 
je dala tudi dober zgled in 
proučila moderno literaturo 
o menandžmentu, prej kot je 
pravila modernega vodenja 
podjetja spremenila v recep
te za vodenje gospodinjstva.

Idejo za to delo je dobila 
pred letom in pol, ko je v 
tekstu znanega ameriškega 
strokovnjaka za menandž
ment Drukerja besedo moški 
preprosto zamenjal z besedo 
žena. Na njeno presenečenje, 
je ugotovila, da s tem smi
sel knjige sploh ni spreme
njen. Drukovo osnovno vpra
šanje se v predelavi Kristjan 
Kolanž glasi takole: »Kako 
lahko današnje naloge obvla
damo z istimi ženami kot do- 
sedaj?« Obstaja samo en na
čin: to kar je bilo dosedaj

prepuščeno izkušnjam in in- 
tiuciji, se mora sedaj spre
meniti v logično in sistema
tično.

Moderna žena mora torej
— pravi uspešna žena Kolanž
— prav tako planirati obiske 
pri frizerju, koktele in letni 
oddih, kot menanžer planira 
nove proizvode ali širi ka
pacitete. Znana metoda slu
čaja »Havard Business Scholl« 
se lahko uporabi pri nakupu 
obleke kot pri nakupu teko
čega traku za valjarno. Se
salnik za prah je — kot reče 
Kolanž — aparat kot so tudi 
druga proizvodna sredstva v 
tovarni in ravno tako je de
ležen vseh zakonitosti eko
nomije kot druga investicij
ska oprema. Vsaka družina 
mora »problem definirati, 
analizirati, proučiti nekaj re
šitev, izbrati najboljšo in nato 
preiti v akcijo«.

Avtor s podjetniškim du
hom, šef nekega modernega 
časopisa in mati 4 otrok med 
6. in 17. letom prizna, da 
»menanžerki v družinskem 
podjetju« ni lahko slediti 
osnovnemu pravilu menan- 
džerstva, da ustvarja doho
dek. Ona razen tega, ne more 
zaradi tega »odpustiti« moža 
ali otroke, ko oni s svojimi 
stalnimi spremembami v na
vadah in posebnimi željami 
ovirajo njene načrte v gospo
dinjstvu.

»Riniti glavo v pesek pred 
toliko problemi, privede do 
domačih katastrof«, opomi
nja Kristina Kolanž. Ni več 
doba »starih mamic«, katera 
je svoje vsakodnevne nakupe 
lahko vpisovala v knjigo ve
zano s črno svilo; danes so 
barve res veselejše, toda pro
blemi so postali bolj kom

plicirani, kruh se plača vsak 
dan, vino vsako nedeljo, elek
trika vsake 3 mesece, davek 
4-krat letno, zavarovanje en
krat letno, avto enkrat v 2 
letih, hiša v 15 ali 20 letih ...

Svojim bralcem Kristina 
Kolanž zastavlja vprašanje: 
»Koliko gospodinj se je na
učilo dobro organizirati?« 
Ona sama se je tega naučila. 
Ker ji je mati branila, da bi 
študirala tehniko (ker to ne 
pristoji deklici iz dobre dru
žine), je končala politične ve
de in ekonomijo. Bila je v pr
vem redakcijskem štabu fran
coskega magazina »L'Expres«, 
katerega je leta 1953 osnoval 
njen brat Žak Žak Servan 
Šreber, od leta 1964 pa do
1969 je bila glavni urednik. 
Takrat je spoznala, »da vo
denje ni poziv, temveč me
toda, katero se lahko upo
rabi v vsakem pozivu«. Žena, 
kakršna je Kolanž je samo
zavestna in lahko trdi, da bi 
tudi brez rodbinskega pore
kla imela uspeh in trdno je 
prepričana, da bi vsaka dru
ga žena lahko naredila karie
ro kot ona. Toda: »Ženam 
manjka samo ambicij!«

Kristina Kolanž, katera je 
poročena z enim od najbolj 
znanih francoskih političnih 
novinarjev, Žana Ferniona, je 
sposobna tako ža upravlja
nje, in izdajanje lista »Le 
Jardin des Modes«, od aprila
1970 — kot prva žena — 
vsako jutro vodi prvo oddajo 
radio postaje »Europa I«. 
Vsako jutro vstaja ob petih. 
Dela kot nora, z mesečno 
plačo 10.000 frankov. S to 
plačo pripada med najbolj 
plačane žene v Franciji. Sma
tra, da je ta plača odgovar
jajoča, kadar se 20 let dela 
na izgradnji kariere kot 
moški.

Revija »Direktor«

Človek kaže sebe s svojim 
delom.

Kjer je iskrenost, tam je so
čutje in pomoč.

Kadar sovražim, si kaj od
vzamem ; kadar ljubim, po
stajam bogatejši za tisto, kar 
ljubim.

Marsikateri Saturnužan še ne ve, da imamo pravi pravcati laboratorij s strokovnjaki kemi
je, ki raziskujejo svojstva lakov za zaščito pločevine in litografije naše prehrambene, kemič
ne in farmacevtske embalaže.
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Sindikati o osebnih 
dohodkih v letu 1971

S to informacijo pojasnju
jemo razloge, ki so botrovali 
stališču republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije ob 
sprejemu zakona o začasnih 
ukrepih pri določanju sred
stev za izplačevanje osebnih 
dohodkov v letu 1971, Sma
tramo da vsebina zako
na ni takšne narave, da bi 
stališča sveta Zveze sindika
tov Jugoslavije bila obvezna 
za vse organizacije in organe 
sindikatov. Zato različna sta
lišča o tem vprašanju ne mo
rejo biti jabolko spora v sin
dikatih, kot to poskušajo pri
kazati nekateri komentarji v 
dnevnem tisku.

V prvih januarskih števil 
kah je nekaj jugoslovanskih 
časopisov zabeležilo neenotno 
stališče sveta Zveze sindika
tov Jugoslavije in republiške
ga sveta Zveze sindikatov 
Slovenije glede zveznega za
kona o začasnem omejevanju 
porasta osebnih dohodkov. 
Nekateri komentarji izražajo 
tudi mnenje, da to jabolko 
spora ruši enotnost sindikal
ne organizacije in da izjave 
članov republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije o 
tem zakonu ne temelje na trd
nih osnovah.

bliškega sveta Zveze sindika
tov Slovenije jasno govore o 
tem, da imajo sedanja delitve
na neskladja določen vpliv — 
zlasti pri sedanjem načinu fi
nanciranja skupnih in splošnih 
potreb — tudi na splošno ra
ven cen.

Zadnja še neobjavljena an
keta centra RS ZSS za raziš 
kovanje javnega mnenja, je 
vsebovala tudi vprašanja, ali 
bi bilo treba »zamrzniti« tudi 
osebne dohodke v delovnih 
organizacijah, 61 % delavcev 
je odgovorilo pritrdilno, ven
dar jih je 53 111, mnenja, da je 
osebne dohodke treba zamrz
niti samo v delovnih organi
zacijah ali panogah z visokimi 
osebnimi dohodki. Takšen vi
sok odstotek enotnosti, zlasti 
še pri razmeroma velikem de
ležu (19%) tistih, ki na to 
vprašanje niso vedeli odgo
voriti, potrjuje poleg spo
znanj ekonomske teorije in 
njenih raziskav pravilnosti 
osnov za oblikovanje politič
nih stališč slovenskih sindika
tov na področju urejanja de
litve osebnih dohodkov.

Restriktivnim ukrepom z 
dne 29. oktobra preteklega 
leta so se kmalu pridružili pi
sani in nepisani predlogi o

osebnih dohodkov v delovnih 
organizacijah.

Poslanci so 29. decembra iz
glasovali vladin predlog o 
omejevanju rasti osebnih do
hodkov. Ali so s tem ignori
rali delavski razred in sindi
kate?

V slovenskih sindikatih oce
njujemo, da vsebina — drugo 
je postopek sprejemanja ome
njenega zakona — ne naspro
tuje odklonilnemu stališču 
sindikatov o linearni, admini
strativni zamrznitvi osebnih 
dohodkov. Menimo, da bi ga 
naši deiavci v približno taki 
obliki, kot je bil sprejet — 
zlasti pa še ob upoštevanju 
republiških specifičnosti in 
začasnem delovanju — podpr
li v še večjem številu, kot je 
pokazala anketa. Nadalje me
nimo, da je ost zakona naper
jena proti ekscesnim prime
rom. ki so po ekonomskih 
raziskavah nosilci demonstra
cijskega efekta in večanja raz
pona med rastjo globalne 
družbene produktivnosti dela 
in rastjo nominalnih osebnih 
dohodkov. Takšno spoznanje 
je prišlo do izraza tudi v ob
javljenih stališčih republiške
ga sveta Zveze sindikatov

Eden od pomembnih pogojev za kakovostne izdelke in varno delo je, da preddelavec »v dušo« 
pozna stroje, na katerih organizira delo delavcem svoje skupine. Na fotografiji Anton Meser- 
ko iz obrata Zalog.

Ne spuščamo se v ocene 
opisovanja raznolikosti stališč 
o vplivu osebnih dohodkov na 
inflacijo, želimo pa vendar 
opozoriti, da je v slovenskih 
sindikatih dosežena enotnost 
o tem vprašanju, da temu 
enotnemu stališču so pripo
mogle tudi ekonomska teorija 
in dosedanje raziskave o me
hanizmu jugoslovanskega gos
podarskega sistema. Če se 
osebnim dohodkom že opore
ka vloga izključnega ali pre
težnega dejavnika inflacije, pa 
v slovenskih sindikatih nismo 
zastopali tistih mnenj, češ, da 
osebni dohodki niso med po
vzročitelji inflacije. Sklepi 
zadnje seje predsedstva repu

zamrznitvi osebnih dohodkov. 
Slovenski sindikati so na seji 
predsedstva sveta Zveze sin
dikatov Jugoslavije nasproto
vali linearnemu zamrznjenju 
osebnih dohodkov in menili, 
da dobiva v nestabilnem eko
nomskem položaju osebni do
hodek žal vedno bolj politične 
in socialne elemente. Plenum 
republiškega sveta Zveze sin
dikatov Slovenije je tudi od
klonil zamrzovanje osebnih 
dohodkov. Izrekel pa se je za 
to, da bi federacija obvezala 
republike do določenega roka 
pripraviti ukrepe za učinkovi
to usmerjanje v skladu s te
meljnim zakonom o ugotav
ljanju in delitvi dohodka in

Slovenije dan po sprejemu 
zakona.

Menimo, da zakon, ki pre
pušča republiškim ali pokra
jinskim zakonom, da v skladu 
z ekonomsko upravičenostjo 
dovolijo posameznim grupa
cijam oz. delovnim organiza
cijam povečanje osebnih do
hodkov tudi za več kot 11 %, 
ne more biti jabolko spora 
okrog različnega stališča re
publiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije in sveta Zve
zi sindikatov Jugoslavije. Če 
je zakon v praktični uporabi 
časovno in teritorialno speci
fičen po republikah, ni po
trebna soglasnost na ravni 
sveta Zveze sindikatov Jugo

slavije. Takšna soglasnost, ki 
je bila opravičljiva — in če 
hočete tudi obvezna — za sta
lišča okrog linearnega zamr
zovanja osebnih dohodkov. 
Pri tem zakonu, z začasno 
veljavnostjo, pa sploh ne gre 
za zamrzovanje osebnih do
hodkov. To lahko vidi vsak
do, ki pozna vsebino zakona.

Strinjamo se pa z ugotovi
tvijo, da kot sindikat nismo 
bili v zadostni meri iniciatorji

samoupravnega in družbene
ga dogovarjanja in da ne sme
mo samo kritizirati drugih, 
ne da bi bili kritični do sa
mega sebe. Pridružujemo se 
stališčem sveta Zveze sindika
tov Jugoslavije, da čimprej 
pripravimo in sprejmemo — 
poleg predvidenih sprememb 
v gospodarskem instrumenta- 
riju — tudi ustrezne rešitve 
v politiki delitve dohodka in 
osebnih dohodkov.

Vojaki

pišejo

diAi ntvl

Spoštovani urednik, 
oglašam se vam iz Bovca in 
to po dolgem času. Vojni rok 
gre h koncu, tako da mi je 
ostalo le še okoli 17 dni.

Ne bi rad opisoval dolgo
časnega vojaškega življenja, 
zato bom raje končal, še prej 
pa se bom zahvalil sindikalni 
podružnici Saturnusa za no
voletno darilo.

Na kraju še srečno in 
uspešno poslovno leto 1971.

Kmalu na svidenje!
Vojak Ladislav Slak,

V. P. 3098/20-C 
65230 Bovec

Spoštovani tov. uredniki
Spet je minilo nekaj časa 

in odločil sem se, da vam 
napišem nekaj vrstic. Najprej 
pa seveda Vas in in vse Sa- 
turnužane tovariško pozdrav
ljam.

Zahvaliti se vam moram za 
poslano novoletno čestitko in 
darilo, katerih sem bil zelo 
vesel. Še enkrat najlepša hva
la za pozornost, ki ste jo s 
tem izkazali.

O vojaškem življenju raje 
ne bi pisal, saj ga vsi dobro 
poznate.

Ob tej priliki pa Vam in 
vsem članom kolektiva Sa
turnus želim srečno in uspeš
no poslovno leto 3973!

Srečno novo leto bi zaželel 
tudi vsem mojim kolegom v 
vojaški suknji! Srečno!

Vaš nekdanji sodelavec 
Milan Zupančič,

V. P. 897713 
36002 Kraljevo

Tovariš urednik!
Po 36 mesecih vojaškega 

roka se vam prvič oglašam. 
Prejel sem »Glas Saturnusa«, 
katerega sem bil zelo vesel. 
Zdaj vam lahko napišem ne
kaj vrstic. Prvo naj bo to, da 
se čez mesec dni vrnem med 
naše Saturnužancl

Drugo pa je to, da me za
nimajo nekatere stvari, na 
katere mi, prosim, odgovori
te. Problem je šport. Imam 
nekaj vprašanj, ki se mi zdijo 
precej težka. Prvo me zani
ma, če je v nogometnem mo
štvu še kakšno prazno me
sto. In kdaj bo dograjeno 
kegljišče?

Za konec mojega pisanja 
in seveda ob koncu leta bi 
vsem članom našega kolekti

va in vam, tovariš urednik, 
zaželel srečno in uspehov pol
no novo leto!

Lepo vas pozdravlja vaš so
delavec Stojan!

Stojan Tršan,
V. P. 2875/12 

26002 Pančevo

Srečno in uspešno novo 
leto 3973 sta celotnemu ko
lektivu podjetja »Saturnus« 
zaželela še upokojenka tov. 
Francka Čemažar in vojak 
Tomislav Kovač.

Tovariši vojaki!
Vaše novoletne voščilnice 

kolektivu objavljamo s pre
cejšnjo zamudo. Vi ste zamu
dili samo za kak dan, da jih 
nismo mogli objaviti v novo
letni številki, mi pa sedaj kas- 
nimo za ves mesec. Oprosti
te — se ne da drugače! Va
še želje kolektivu pa seveda 
ne izgubijo vrednosti. Veseli 
smo vas, da se oglašate in 
vam tudi mi želimo srečo in 
vse drugo lepo v letošnjem 
letu.

Enako se zahvaljujemo tudi 
upokojenki Francki Čcmažar- 
jevi in ji želimo prijetno, top
lo leto 1971.

Pišite še!
Urednik

MINERALNE SNOVI 
V ČLOVEKOVEM TELESU

Veliko ljudi danes ve, da 
morajo zmanjšati uporabo ku
hinjske soli, kadar bolehajo 
na ledvicah ali kadar žele 
shujšati. Zaradi tega se je raz
širilo mišljenje, da so mineral; 
ne snovi škodljive. Toda manj 
znano je, da primanjkljaj soli 
lahko povzroči posledice, če
prav jemo različno hrano. Da 
bi se to bolje razumelo, je 
potrebno opozoriti na neke 
podrobnosti. Našemu telesu 
je potreben 1 % mineralnih 
snovi. Od 3,5 kg mineralov, 
kolikor jih telo zadrži, odpa
de 2,5 kg na okostje, ostalo pa 
je razdeljeno na druge dele 
telesa. Ne smemo pozabiti, da 
se mineralne snovi nepresta
no izločajo z vodo, blatom in 
znojem, in jih je zato brezpo
gojno nadomestiti s hrano. S 
kalcijem, natrijem, kalijem, 
magnezijem, fosforjem in klo
rom telo vsebuje tudi tako- 
imenovane elemente sledi. Ti 
elementi sestavljajo okoli 0,4 
do 0,6 % človekove telesne 
teže. Do sedaj jih je odkritih 
okoli 60 vrst. Nahajajo sc v 
organskih spojinah: na pri
mer v fermarentu, hormonih 
in vitaminih. Najbolj znana je 
vloga železa. On je sestavni 
del krvne barve in dihalnih 
fermamentov. Primanjkljaj že
leza povzroča slabokrvnost.

10 GLAS SATURNUSA



Postajamo
ljudje brez mišic
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Tudi pri nas so bolezni srca 
in ožilja eden najpogostejših 
vzrokov smrti. Tako pravi 
zdravstvena statistika. Stcoraj 
66 % fantov, ki so pregleda
ni on prihodu v vojsko, ima 
kakšno deformacijo telesa. 
Zatem je vso več ljudi, ki v 
»najboljših letih« postanejo 
invalidski upokojenci. Danes 
se ve, da je vzrok tem stati
stičnim podatkom pomanjka
nje fizične aktivnosti pri mla
dih in zaposlenih ljudeh. Ob
staja resen predlog, da se tu
di pri nas začne negovati kult 
fizične rekreacije in gibanja.

Profesor Kipping, načelnik 
Interne klinike v Kolnu, pra
vi : Duševno in telesno utru
jen človek izhaja iz našega 
sedečega načina življenja. 
Avtomatizacija krajša delovni 
čas. Naravno, na ta način se 
zmanjšuje obremenjenost te
lesa in to je potrebno nado
mestiti z večjim ukvarjanjem 
s športom.

S telesno kulturo je po
trebno pričeti že mladih nog. 
Ne bi smeli slišati matere, ko 
kregajo otroke v parkih: »Ne 
teci, padel boš!« Napačno je 
tudi dovoliti tolikšnemu šte
vilu naših deklet v šolah, da 
so opravičene telesne kultu
re.

Mlahave, slabe mišice se 
lahko ojačajo samo z vajami 
in gibanjem na svežem zra
ku. Pri večjem fizičnem na
poru srce močneje utripa, 
krvni obtok in dihanje sc ve
čata in večja količina kisika 
prihaja v tkivo in mišice. Vse

to pa preprečuje sklerozo in 
izgubo elastičnosti ožilja.

Neka anketa naših športnih 
zdravnikov je pokazala, da 
se s športom v delovnih dne
vih bavijo le 4 % moških med 
20. in 29. letom, med 30. in 
40. letom nihče od zaposle
nih moških nima časa za 
šport in rekreacijo, a po 40. 
letu se najde samo 1 na 100 
na športnem igrišču.

Vikend je tudi pri nas do
bil »pravo državljanstvo«, po
sebno pa še, odkar delovne 
organizacije prehajajo na 42- 
urni delavnik. Tudi v dneh 
vikenda je bavljenje s špor
tom slabo. Anketa je pokaza
la, da se vsak 20. moški in 
50. ženska poskušata malo 
razgibati.

Ljudje ničesar tako malo 
ne negujejo kot svoje telo, 
pravijo izkušeni zdravniki. V 
30. letih življenja človek do
seže vrhunec telesne sposob
nosti. A v 40. in 50. letu sc 
že zdravi zaradi visokega 
krvnega pritiska, skleroze in 
opravlja dieto za hujšanje.

»Sedeči način življenja« je 
potrebno iz osnove menjati, 
takoj začeti s telesnimi vaja
mi in gibanjem na svežem 
zraku, hojo, tekom. Nekaj 
prostega časa bo našel vsak, 
če je še toliko zaposlen, da 
ga bo posvetil telesni kulturi, 
saj so že stari Rimljani ve
deli : »V zdravem telesu je 
tudi zdrav duh!«

»Magazin«

I.ado Prošek na svojem konjičku v obratu Zalog, kjer že 11 let 
opravlja to delo.
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NA VOGLU VAM JE VSAK DAN NA VOLJO 8 LEŽIŠČ 
IN POPOLNA OSKRBA

Prijetna brunarica »Bohinjka« v idiličnem gorskem okolju — samo 5 minut od 
zgornje postaje gondole in ravno toliko do vlečnic — vas dan za dnem bolj ne
strpno pričakuje.

Na Voglu se prav zdaj začnejo najlepši sončni dnevi z idealno smuko. No, če 
ne smučate se lahko sprehodite ali popeljete s sedežnico prav na vrh, kjer vam bo 
srce vriskalo ob pogledu navzdol. Za počitek boste lahko legli v ležalnik pred kočo 
in mežikali v sonce, ki vas bo okrasilo z najlepšo barvo južnih dežel.

Na Voglu je res za vsakega. Kar pa je največ — skoraj zastonj. Imamo 4 ležišča 
v sobah in 4 ležišča na skupnih ležiščih. Cena penziona za člane kolektiva in ožje 
svojec je v sobi 30 dinarjev, na skupnih ležiščih 25 dinarjev.

Da bi zagotovili čim boljšo izkoriščenost bivanj, je treba ob prijavi pri referentu 
za poč. domove plačati akontacijo 50 dinarjev, celotni znesek pa poravnati najkas
neje 6 dni pred odhodom na Vogel, sicer rezervacija propade, ležišča pa se oddajo 
drugim interesentom. Člani kolektiva! Že danes se odločite, da boste del dopusta 
izkoristili v zimskem času, na snegu — na Voglu. Prijavite se!

Poapnenje žil se 
začenja po 
35. letu življenja

Osebe srednjih in starejših 
let žive često v neprestanem 
strahu, da zbolijo zaradi raka. 
Rak, v resnici iz dneva v dan 
zahteva nove žrtve. Ali obsta
ja že mnogo pogostejši vzrok 
smtri: skleroza, t. j. poapne
nje krvnih žil'. To je bolezen, 
katera se ne more pozdraviti, 
lahko pa sc ji ustavi tok na
predovanja z zdravili, največ
krat pa z spremenjenim nači
nom življenja.

Kaj je pravzaprav skleroza? 
Enostavno povedano, sklero
za je nabiranje apnenca na 
notranjih straneh krvnih žil, 
tako nekako kot sc useda ap
nence na stenah posode, ki jo 
rabimo za gretje vode. Če se 
usedanje nadaljuje, lahko na
stopi srčna ali možganska 
kap, včasih pa odmirajo po
samezni deli telesa. Čudno je, 
da sc nihče ne boji poapne
nja. Mogoče zaradi tega, ker 
se pojavlja ta bolezen neob
čutljivo in v začetku ne po
vzroča nobenih težav. Krvne 
žile našega telesa so dolge 
nekaj kilometrov. Ko smo 
mladi, so arterije mišičaste in

elastične. Po 35. letu starosti 
pa se v stenah žil tu in tam 
pojavijo manjše poškodbe, ki 
jih telo hoče »popraviti« tako 
da začne na stene odlagati ap
nence. Tako se začne poapne
nje žil.

Skleroza ima različen tok 
in se pojavlja na različnih de
lih telesa. Lahko poapne ve
like arterije; tudi to se ne 
občuti, lahko poapne tudi 
drobne žilice (lasnice), kar 
povzroča neugodne težave, 
poapne lahko srčne koronal- 
ne žile, kar povzroča srčne 
krče. Če poapne žile v mozgu, 
se pojavlja pozabljivost in vr
toglavica, včasih popusti tudi 
vid in sluh. Poapnenje arteri
je črevesa povzroča napihnje
nost, poapnenje arterije nog 
krče in čire.

Napredovanje poapnenja je 
nevarno tudi zaradi tega, ker 
se pri poapnenju žil lahko 
narode krvne kepice. Kot vi
dite je slika bolezni različna 
in je tu ne moremo izčrpno 
— podrobno prikazati.

Prav gotovo vsakega zani
ma, če se sklerozo da prepre
čiti? Pri današnjem stanju 
znanosti, na žalost, ne. Ali se 
lahko njen tok učinkovito 
ustavi? V nekaj besedah se 
lahko podajo najučinkovitejši 
nasveti proti tej bolezni: pa
zite se preveč mastne hrane, 
pijte in kadite umirjeno in ne 
jejte več, kolikor telo potre
buje! Predvsem se priporoča 
sveža hrana v obliki sadja in 
solate. Pazite na redno pre
bavo! Ne zanemarjajte giba
nja- V mladosti se ukvarjajte 
s športom, v srednjih letih z 
gimnastiko, v starosti pa 
ohranite gibljivost z rednimi 
sprehodi!

Če se boste držali teh eno
stavnih in lahko doseglivih 
nasvetov, se vam ni treba ba
ti skleroze niti v visoki staro
sti, ko bi ta bolezen lahko 
prešla v težje oblike.

»Naše zdravje«

GLAS SATURNUSA, glasilo delovnega kolektiva to
varne Saturnus, Ljubljana, Ob železnici 16, tel. 313-666 
— Ureja uredniški odbor: Miloš Mikolič, Fani Žužek, 
Franc Oražen, Slavko Gerbca, Anamarija Verden, inž. 
Tomo Perme in inž. Majda Korošec. Odgovorni ured
nik: Slavko Gerbca, telefon 313-666-78 — Tiska Tiskar

na PTT Ljubljana — Rokopisov ne vračamo.
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Smučarski tečaj 71

GROZEČA NEVARNOST — ni še maj in zima nam še ni 
prav pokazala svoje zobe. Zato ne bo odveč priporočilo, da 
se večkrat ozrimo tudi nad naše glave. Od tam rada preži 
ledena smrt. Posnetek iz naše tovarne.

Po enoletnem premoru se 
je naš športni aktiv odločil, 
da organizira za vse tiste, ki 
bi se radi izpopolnili oz. na
učili smučanja, tečaj smuča
nja. Najmanjše število prijav- 
ljencev naj bi bilo 10. Da smo 
presegli to število smo čakali 
celih štirinajst dni. Končno 
nas je »pristalo« na seznamu 
14 neustrašenih, od tega kar 
5 žensk.

Kranjska gora nas ni spre
jela sončna, od celega tedna 
smo samo en dan gledali 
sonce, drugače pa megla, dež 
in sneg. Toda volje je treba 
in vse se lahko naredi in mi 
smo jo imeli.

Še isti večer sta vaditelja 
Sašo Kralj in Matija Radelj 
sestavila listo skupin. V prvo 
skupino so prišli smučarji z 
že nekaj znanja, v drugo pa 
začetniki.

Tečajniški dnevi so bili 
skoraj enaki. Ob 10. uri zbor 
pri »Mojci«, nato malo »štam- 
fanja« za ogrevanje in potem 
vsaka skupina na svoj kraj 
smučišča. Vadili smo marlji
vo do 14. ure in če je kdo

Znak RD 
»Saturnusa«

70
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hotel, je še malo potegnil. Z 
nošenjem smuči in čevljev 
nismo imeli problema, ker 
smo jih imeli v hrambi ho
tela »Prisank«.

Teden se je nagibal h kon
cu, znanje se je večalo, kon
dicija pa tudi in vsi smo ne
strpno čakali petek, kajti ta 
dan je bilo treba pokazati, 
kaj smo se naučili. Za vadi
telja pa ravno tako, kaj sta 
nas naučila.

Na predvečer tekmovanja 
smo ustanovili posebno komi
sijo (Mitja — Sašo), ki sta 
pobirala lističe za športno 
stavo. Na stavni listič, na 
katerega si stavil oz. progno- 
ziral prva tri mesta iz prve 
in druge skupine, si vplačal 
2 ND. Vplačanih je bilo 13 
lističev. Večer dvomov in 
upov. Kot vsi športniki smo 
se tudi mi kmalu znašli pod 
toplo odejo ter premišljevali 
o naslednjem dnevu in v teh 
mislih tudi zaspali.

Ravno ta dan pa je sne
žilo kot za stavo. Od doma 
do Prisanka nas je bilo že 
večina mokrih. Vztrajali smo.

Na razpis za simbolični znak 
»PD Saturnus« je bilo posla
nih veliko najrazličnejših 
osnutkov. Izbran je bil ta, ki 
ga objavljamo. Seveda ta ni 
v barvah in zato ne pride do 
pravega izraza. Avtor osnut

ka je Slavko Gerlica. 
Znak bomo uporabili tudi za 
izdelavo društvenih značk 
večje velikosti, v barvnem 
emajlu, ki jo bo lahko kupil 

le član našega društva.
AKCIJA »101 SATURNU- 

ŽANKA NA TRIGLAV« — Za 
akcijo »101 Saturnužanka na 
Triglav« se je do 29. januarja 
prijavilo že 51 tovarišic, 10 
iz tiskarne, 26 iz montaže 
AE, 11 iz štirioglatega oddel
ka embalaže in 4 iz skupnih 
služb. Akcija bo po vsej ver
jetnosti 24. septembra — 
točen datum in vse drugo 
bomo še v kratkem sporočili.

Prijave bomo sprejemali le 
do številke 101, zato pohitite!

Sašo in Matija sta postavila 
progo na »Kekcu«. Pihali in 
pljuvali smo na zasneženo in 
zaroseno steklo očal, brisali 
z robčki, seveda tudi kletvic 
na tako »lepo« vreme ni 
manjkalo. No, ker smo bili 
vsi na istem, smo se tudi s 
tem potolažili.

Najprej je startalo 7 tek
movalcev prve skupine, in si
cer 2-krat, nato pa še 6 tek
movalcev oz. tekmovalk iz 
druge skupine. Potem tekmo
vanja ne bi opisoval, ker je 
sedaj sezona za to — vse to 
lahko zasledite v časopisih, 
televiziji itd.

Vsi veseli in suhi smo se 
ob 16. uri zbrali v jedilnici 
in prisluhnili objavi rezulta
tov. Večjih presenečenj ni 
bilo. Novost na tem tečaju 
je bila, da so podelili vsem 
tre mzmagovalcem obeh sku
pin medalje, in sicer zlato, 
srebrno in bronasto.

Med rezultati športne stave 
je zanesljivo dobil in pobral 
vse smučar, ki obeta, Vili 
Pogačnik.

Ob zaključku se zahvalju
jemo ceoltnemu osebju poč. 
doma v Kranjski gori, kakor 
tudi športnemu aktivu, ki 
nam je omogočil to vrsto 
zdrave rekreacije v naravi. S 
tem smo dobili nekaj novih 
talentov, ki se bodo še to 
sezono borili za čim boljšo

ČLANARINA 
»PD SATURNUS« 
NESPREMENJENA

Obveščamo člane društva in 
druge simpatizerje, da že lah
ko obnovijo članstvo za leto 
1971 ali se na novo vpišejo. 
Članarina ostane nespreme
njena, in sicer: za pionirje do 
14. leta je 3 din, za mladince 
do 18. leta ali študente do 
26. leta je s dinarjev, za dru
ge člane pa 10 dinarjev. S 
članstvom lahko koristite po
pust za prenočevanje, v kate
rikoli planinski postojanki v

Jugoslaviji.

>11ocw

uvrstitev na tovarniških tek
mah.

Kot na vseh zborih, sestan
kih tudi jaz ugotavljam, na 
žalost, da se naših izletov v

naravo udeleži zelo malo šte
vilo članov oz. članic iz pro
izvodnje! Kaj je temu vzrok?

Marjan Jakop

NA VSAKO POŠILJKO POŠTNO 
ŠTEVILKO!

S 1. januarjem 1971 so naše pošte uvedle v naslove 
vseh vrst PTT pošiljk poštne številke. Namen tega 
ukrepa je, da omogočimo poštam pri njihovem delu 
s pošiljkami v pogojih vedno večjega prometa UPORA
BO RAZNIH STROJEV ter s tem večjo hitrost in zmog
ljivost poslovanja. Pri jugoslovanskih poštah je to no
vost, ki sc je drugod po svetu že davno uveljavila.

Poštna številka mora biti označena v isti vrsti kot 
naziv pošte. Napišemo jo pred naziv pošte, presledek 
naj bo najmanj 5 do 10 mm, če pišemo naslov z roko in 
vsaj za dva ali tri znake, če pišemo naslov s strojem.

Na primer:
Margetič Milan 
Zaloška 5 

61000 Ljubljana
Poštna številka v naslovu ne sme biti niti podčrta

na niti zaokrožena. Vedno jo napišemo v celoti, brez 
okrajšav in z vsemi petimi številkami, ne glede na to, 
če se morda konča z eno ali več ničlami.

Knjižico s poštnimi številkami vseh jugoslovanskih 
pošt s podrobnejšimi navodili so dobila vsa gospodinj
stva pri nas. Shranite jo na dostopnem mestu in jo upo
rabljajte pri naslavljanju vseh vaših pošiljk!

SPREMENJEN KOLEDAR PROSTIH DNI
V novoletni številki »Glas Saturnusa« smo že objavili koledar prostih dni, ki pa ni bil najbloj 
primeren zaradi delavcev v izmenah. Danes objavljamo popravljenega, ki bo zagotovo pravi. 
Vsi prosti dnevi so podčrtani!
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15 P POLDE
16 T JERICA
17 S GREGOR
18 č MILKO V
19 P ELIZABETA 

S R t C K O 
MARIJA

22 P CILKA
23 T KLEMEN
24 S JANEZ
26 č KATARINA
26 P KONRAD
27 S BERNARD
28 N JAKOB

is ? gagffp

DECEMBER
1 S MARIJAN
2 č BLANKA »
3 P FRANC
4 S BARBARA
5 n st6jan ~

6 P MIKLAVŽ
7 T URBAN
8 S MARIJA
9 č VALERIJA fl

10 P SMILJAN
11 DANIH 
1!i! N ALJOŠA
13 P LUCIJA
14 T DUŠAN
15 S KRISTINA
16 Č ALBINA
17 P LAZAR
18 S RADKO
Ijl N URBAN

22 S DAN JLA
23 Č VIKTORIJA

26 S BOŽIČ

27 P JANEZ
28 T ŽIVKI

30 č EVGEN
31 P SILVESTER

12 GLAS SATURNUSA


